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ACTA PLE NÚM. 9/14 

 
 
SESSIÓ CELEBRADA PER L’AJUNTAMENT EL DIA 25 DE SETEMBRE 2014 
 

 
 
CARÀCTER DE LA SESSIÓ: ORDINÀRIA 
CONVOCATÒRIA: 1ª 
DATA: 25 DE SETEMBRE 
 
 
A la ciutat de Cornellà de Llobregat, quan són les dinou hores del dia 25 de 
setembre de dos mil catorze, es reuneixen a la sala de sessions d’aquest 
Ajuntament, prèvia convocatòria realitzada a l’efecte en els termes legalment 
establerts, els membres integrants de l’Ajuntament Ple que a continuació es 
relacionen, en sessió ordinària i primera convocatòria, sota la Presidència del 
senyor Alcalde, i assistits per mi, la Secretària General. 
 

ASSISTENTS 
 
 
Alcalde Sr. Antonio Balmón Arévalo  
 
 
Primer Tinent d’Alcalde Sr. Antonio Martínez Flor 
 
Tinents/es d’Alcalde Sra. Emilia Briones Matamales 
 Sr. Sergio Fernández Mesa 
 Sr. Manuel Ceballos Morillo 
 Sra. Montserrat Pérez Lancho 
 
Regidors/es Sr. Victor Manuel Alcañiz Losa 
 Sra. Mònica Badia i Cortada 
 Sra. Anna Caminals Lecha 
 Sr. Manuel Jesús Casado Ruiz 
 Sra. Elisa Corral Lozano 
 Sra. Ana Pilar Fernández Masía 
 Sr. Arnau Funes Romero 
 Sr. Jordi García Guitart 
 Sr. Luis García Ruiz 
 Sr. Sergio Gómez Márquez 
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 Sra. Nelia Martínez Gallardo 
 Sra. Aurora Mendo Sánchez 
 Sra. Elisabeth Morales Sánchez 
 Sr. Maximiliano Palacios Palacios 
 Sr. José Manuel Parrado Cascajosa 
 Sra. Maria Isabel Pérez Espinosa 
 Sra. Joana Piñero Romera 
 Sr. Jordi Rosell i Segura 
 
 
Secretària General Sra. Carmen Alonso Higuera 
 
Interventor Sr. Joan R. Sagalés Guillamón 
 
 
 

NO ASSISTENTS 
 
Excusen 
 
Tinenta d’Alcalde Sra. Rocio García Pérez 
 
 
 
Per l’Alcaldia-Presidència es declara oberta la sessió, i es passa a despatxar els 
assumptes que figuren a l’ordre del dia i que són els següents: 
 
 

I 
 

PART RESOLUTIVA 
 
 
PROPOSTES DE SECRETARIA 
 
 
Punt primer.- Aprovació de l’acta núm. 8/14, corresponent a la sessió 
ordinària del dia 31 de juliol d’enguany. 

Aprovació Acta núm. 8/14 

L’esborrany de l’acta ha estat lliurat a tots els regidors i regidores junt amb la 
convocatòria d’aquesta sessió. 
 
VOTACIÓ         UNANIMITAT 
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Punt segon.- Ratificar el decret de l’Alcaldia que a continuació es relaciona. 
Ratificar decrets 

Per la Secretària de la Corporació es dóna lectura del Decret dictat per 
l’Alcaldia, el text literal del qual és el següent: 
 
2.1. Decret núm. 4630/14 de data 3 de setembre. 
 
... 
 
Mitjançant Decret número 7672/2011, de 3 de novembre, posteriorment modificat 
per Decrets 2549/2012, de 27 d’abril, 3452/2012, de 5 de juny, 2785/13 de 14 de 
maig, 5872/13 de setembre i 2497/14 de 28/04, i com a conseqüència de la nova 
organització derivada de la Corporació sorgida de les Eleccions Municipals que varen 
tenir lloc el dia 22 de maig anterior, aquesta Alcaldia va designar els membres 
integrants del Ple del Consell Municipal de l’Esport de Cornellà de Llobregat. 
 
Atès que mitjançant nou escrit de data 24 de juliol d’enguany, el portaveu del Grup 
Municipal del Partit Popular a Cornellà de Llobregat, sol·licita la modificació de la 
composició del Ple de l’esmentat Consell, amb la substitució dels  seus representants, 
titular i suplent. 
 
Per tot això, aquesta Alcaldia, en ús de les atribucions que legalment té conferides,  
 

HA RESOLT 
 
Primer.- Modificar el Decret de l’Alcaldia número 7672/2011, de 3 de novembre, 
relatiu al nomenament dels membres del Ple del Consell Municipal de l’Esport de 
Cornellà de Llobregat, en el sentit següent: 
 
 Deixar sense efecte el nomenament dels representants, titular i suplent, de 

l’esmentat Grup Polític Municipal, en el Ple d’aquest Consell. 
 
 Nomenar en representació de la citada Entitat en el Ple d’aquest Consell, com a 

Vocals, titular i suplent, a les persones següents: 
 
 Titular: senyor Andrés Salinas Martín 
 Suplent: senyor Manuel Casado Ruiz 

 
Segon.- Comunicar aquest Decret al President, Vicepresident i Secretari del Consell  
Municipal de l’Esport de Cornellà de Llobregat, així com a les persones afectades, als 
efectes legals oportuns. 
 
Tercer.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament d’aquesta resolució, en la pròxima 
sessió que es convoqui, per a la seva ratificació. 
 

... 
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VOTACIÓ 
 
Els reunits manifesten unànimement ratificar el decret. 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I INTERIOR 
 
 
Punt tercer.- Aprovar l’expedient de modificació de crèdits núm. 28/2014 
per crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat amb càrrec a 
Romanent de Tresoreria i baixes per anul·lació de despeses. 

Aprovar expedient crèdits 
Núm. 28/2014 

DICTAMEN 
 
... 
 
Vistes les sol·licituds de modificació de crèdits del Departament de Polítiques d’Espai 
Públic, per crèdit extraordinari i suplement de crèdit amb càrrec a baixes per 
anul·lació de despeses i romanent de tresoreria, per atendre les despeses previstes 
fins a final d’exercici a càrrec de la partida de Conservació i reparació d’instal·lacions 
esportives; la creació d’una nova partida per les despeses del subministrament i 
instal·lació d’equips de telegestió de reg de zones verdes; per incrementar l’import del 
contracte d’obres d’infrastructures urbanes per majors previsions d’obres; per 
procedir a la licitació dels contractes de millora del paviment de la calçada a diverses 
vies públiques i del subministrament i treballs de pintura horitzontal dels carrers de la 
ciutat, per un import total de 391.252,61 euros. 
 
Vista la memòria presentada pels Departaments de Salut Pública, Acció Social i 
Polítiques de Família, sol·licitant modificació de crèdits per suplement amb càrrec a 
baixes per anul·lació de despeses, per tal de transferir les despeses previstes pel Pla 
de l’Entorn al nou programa “Educar per créixer”, per un import de 4.600 euros. 
 
Vista la petició de modificació de crèdits per suplement de crèdit amb càrrec al 
romanent de tresoreria del Departament de Política Territorial, per fer front al 
pagament pendent dels treballs de construcció del viaducte a la A-2, per un import de 
300.000 euros. 
 
Vista la proposta de modificació de crèdits per suplement de crèdit amb càrrec a 
romanent de tresoreria del Departament de Cultura, per incrementar la partida de 
lloguer de material del departament, per tal de llogar carpes per a la Fira de Nadal, 
per un import de 6.205 euros. 
 
Vista la liquidació definitiva de la Participació en els Tributs de l’Estat corresponent a 
l’exercici 2012, i vist que l’aportació de l’Ajuntament de Cornellà a l’Àrea 
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Metropolitana de Barcelona ascendeix a 1.617.928,64 euros i que al pressupost 
manquen 79.842 euros per poder fer efectiva la totalitat de l’aportació, cal 
suplementar la partida amb càrrec al Romanent de Tresoreria. 
 
Vist que l’aportació de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat en els ingressos 
recaptats de l’exercici 2013 a la Comunitat de Municipis de la Plana del Galet, 
ascendeix a 317,21 euros, s’ha de crear la partida adequada per a fer efectiu el 
pagament, amb càrrec al romanent de tresoreria. 
 
Vista la solicitud de modificació de crèdits per suplement amb càrrec al romanent de 
tresoreria del Departament de Patrimoni, motivada per fer front a les despeses 
derivades de la rehabilitació de la façana de la CC.PP. de l’Av. Línea Elèctrica 9-11-13, 
per import de 24.525 euros. 
 
Atès el que disposa l’article 177 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel 
que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals,  i els articles 
35, 36 i 37 del RD 500/1990, de 20 d’abril. 
 
Atès el que estableix l’article 14 de les Bases d’Execució del Pressupost per a l’any 
2014. 
 
Atès l’informe favorable de la Intervenció Municipal. 
 
El Ponent de l’Àrea d’Economia i Interior, de conformitat amb el que estableix l’article 
16.1.a) de les Bases d’Execució del Pressupost per a l’any 2014, i vist el dictamen 
favorable de l’esmentada Comissió, proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels 
següents 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar l’expedient de modificació de crèdits número 28/2014 per crèdit 
extraordinari i suplement de crèdit amb càrrec a romanent de tresoreria i baixes per 
anul·lació de despeses que es proposa, segons el següent detall i resum per capítols: 
 
MODIFICACIONS PER CREDIT EXTRAORDINARI I SUPLEMENT DE CRÈDIT AMB CÀRREC AL ROMANENT DE TRESORERIA 
 
ESTAT DE DESPESES 
 
 Consignació Consignació 
Partida Descripció Actual Altes Baixes Final  
 
0112.454A1.2100000 REPARACIO VIES PÚBLIQUES (A) 14.700,00 50.000,00 0,00 64.700,00 
0113.151B0.6190004 MILLORA VIALITAT CARRERS I PLACES 1.157.265,37 250.000,00 0,00 1.407.265,37 
0551.459A0.7800000 TRANSF.CAP.J.C.PLANA GALET/CONV.Mº. FTO-

VIADUCTE A-2 300.000,00 300.000,00 0,00 600.000,00 
0661.338D0.2030000 LLOGUER MATERIAL/ CULTURA 48.000,00 6.205,00 0,00 54.205,00 
0775.942A0.4640000 A.M.B./P.T.E. 1.538.087,40 79.842,00 0,00 1.617.929,40 
0775.942A0.4660000 TRANSF. A CMPG/PARTICIPACIO EN 

INGRESSOS AJUNT. 0,00 317,21 0,00 317,21 
0781.933J0.2120000 CONSERVACIÓ IMMOBLES IMPREVISTOS/ 

PATRIMONI 6.821,00 24.525,00 0,00 31.346,00 
 
 TOTAL DESPESES  710.889,21 0,00 
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ESTAT D'INGRESSOS 
 
 Previsió Previsió 
Concepte Descripció Actual Altes Baixes Final  
 
0770.87000 ROMANENT TRESORERIA DESPESES GENERALS 13.533.326,12 410.889,21 0,00 13.944.215,33 
0770.87010 ROMANENT TRESORERIA DESP. FINANÇ. 

AFECTAT 857.715,46 300.000,00 0,00 1.157.715,46 
 
 TOTAL INGRESSOS  710.889,21 0,00 
 
 
 
 
MODIFICACIONS PER SUPLEMENT DE CRÈDIT AMB CÀRREC A BAIXES PER ANUL.LACIÓ DE DESPESES 
 
ESTAT DE DESPESES 
 
 Consignació Consignació 
Partida Descripció Actual Altes Baixes Final  
 
0112.155C0.6090000 INSTAL.LACIONS EN CARRERS I PLACES 0,00 8.000,00 0,00 8.000,00 
0112.159K0.6320000 MAT. REG/MANTENIMENT INSTAL.LACIONS 8.000,00 0,00 8.000,00 0,00 
0112.171D0.2279900 C.P.S./CONS. JARDINS I ZONES VERDES 1.893.048,00 0,00 25.000,00 1.868.048,00 
0112.342C0.2130000 CONS. I REP. INSTAL.LACIONS ESPORTIVES 100.000,00 25.000,00 0,00 125.000,00 
0113.419A0.6220000 HORTS URBANS SANT ILDEFONS 252.420,00 0,00 58.252,61 194.167,39 
0113.459A0.6190000 INFRASTRUCTURES URBANES 557.623,00 58.252,61 0,00 615.875,61 
0331.323K0.2270600 TREBALLS TECNICS/PLA DE L'ENTORN 1.600,00 0,00 1.600,00 0,00 
0332.323K0.2270600 TREBALLS TECNICS/PLA DE L'ENTORN 3.000,00 0,00 3.000,00 0,00 
0665.323J0.2269901 ACTIVITATS/EDUCAR PER CREIXER/POL. 

FAMILIA 113.150,00 4.600,00 0,00 117.750,00 
 
 TOTAL DESPESES  95.852,61 95.852,61 

 
 
 
Resum per Capítols 
 
Estat de Despeses 
 
  Altes Baixes 
 
Cap. II.- Desp. corrents béns i serveis ..............  110.330,00 29.600,00 
Cap. IV.- Transferències corrents ......................  80.159,21 0,00 
Cap. VI.- Inversions reals ..................................  316.252,61 66.252,61 
Cap. VII.- Transferències de capital ...................  300.000,00 0,00 
 
 TOTAL ................................................  806.741,82 95.852,61 
 
 
 
Estat d’Ingressos 
 
  Altes Baixes 
 
Cap. VIII.- Actius Financers .................................  710.889,21 0,00 
 
 TOTAL ................................................  710.889,21 0,00 
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Segon.- Exposar al públic el pressent acord en els termes establerts en l’article 169 del 
Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la Llei 
Reguladora de les Hisendes Locals. 
 
Tercer.- El present acord s’entendrà definitiu si en el termini d’exposició pública no hi 
ha reclamació contra el mateix. 
 

... 
 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Sergio Fernández Mesa, President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Economia i Interior 
 
El punt tres és una modificació de crèdit amb càrrec a romanent de tresoreria 
de 710.889,21 euros. Són 50.000 euros en una partida de reparació de vies 
públiques per poder pintar carrers, i hi ha 250.000 euros a “millora de la 
vialitat”, de carrers i places per asfaltat de carrers. 
 
Ja vam comentar en el Ple de juliol que posàvem 300.000 euros que havien 
vingut de la Generalitat per pagar el viaducte de la Plana del Galet, i vaig dir 
que faltaven 300.000 més que s’havien ingressat justament l’últim dia de juliol 
i que, per tant, l’hauríem d’incorporar en aquest Ple. És el que fem. Posem 
300.000 més de modificació de crèdit en la transferència que hem de fer a la 
Plana del Galet per aquest viaducte. 
 
Hi ha també 79.842 euros donat que hem rebut més diners de la participació 
dels tributs de l’Estat, i el 0’9% d’aquesta quantitat, l’hem de donar a l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona. 
 
Aquestes són les partides principals d’aquesta modificació de crèdit amb 
càrrec al romanent. El finançament són, 410.889,21 euros amb càrrec a 
romanent de Tresoreria per a despeses generals i 300.000 euros a romanent 
amb finançament afectat, que són aquests 300.000 que hem de passar 
directament a la Comunitat de la Plana del Galet. 
 
D’altra banda, hi ha 95.852,61 euros, que són una modificació de crèdit d’altes 
i baixes entre partides perquè és el que demanen els departaments. 
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VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels assistents. 
 

Vots en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez.  
 
 
 
 
Punt quart.- Aprovar el Compte General de l’exercici 2013 de l’Ajuntament. 

Aprovar el Compte General 
de l’exercici 2013 

DICTAMEN 
 
... 
 
Vist el Compte General del Pressupost de l’Ajuntament de l’exercici 2013, elaborat de 
conformitat amb el que disposa la Regla 100 de la Instrucció del model normal de 
Comptabilitat per a l’Administració Local, aprovada per Ordre EHA/4041/2004, de 23 
de novembre. 
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Atès que la Comissió Especial de Comptes, reunida el dia 18 de juliol de 2014, va 
informar favorablement els esmentats comptes. 
 
Atès que l’informe de la Comissió de Comptes, juntament amb els Comptes esmentats 
i els seus justificants han estat exposats al públic durant 15 dies i vuit dies més als 
efectes de que els interessats poguessin presentar els reparaments i observacions que 
creiessin convenients, no havent-se presentat cap reclamació. 
 
El Ponent de l’Àrea d’Economia i Interior, vist el dictamen favorable de l’esmentada 
Comissió, proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar el Compte General de l’exercici 2013 de l’Ajuntament, integrat pel 
del propi Ajuntament, el de l’Organisme Autònom Institut Municipal de Radiodifusió 
de Cornellà i el de la societat mercantil de capital íntegrament municipal Procornella. 
 
Segon.- Retre a la Sindicatura de Comptes de Catalunya, el Compte General, de 
conformitat amb l’article 212.3 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel 
que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals. 
 

... 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Sergio Fernández Mesa, President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Economia i Interior 
 
És aprovar el Compte General de l’exercici 2013 de l’Ajuntament. Avui, 
aprovant aquest Compte General ens trobem davant de la darrera aprovació 
del Compte General d’aquest mandat, el corresponent a l’any 2013, ja que el 
de l’any en curs, el del 2014, l’aprovarà el proper equip de Govern que sortirà 
de les Eleccions Municipals de maig de 2015, el proper Ple. 
 
El que fem és aprovar el balanç de situació, el compte de resultat econòmic 
patrimonial, la liquidació del pressupost de l’any 2013 i el resultat 
pressupostari així com la memòria econòmica realitzada a tal efecte. Són set 
volums d’informació, els tres principals dels quals vam explicar als Grups 
Municipals a la Comissió Especial de Comptes que es va realitzar el 18 de 
juliol. Durant aquest període d’exposició pública que és preceptiva fins a que 
portem aquest punt al Ple per a la seva aprovació definitiva, no hi ha hagut 
cap reclamació al respecte. 
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En tot cas, si que em deixareu fer esment a unes qüestions molt ràpides que ja 
vam explicar al Ple de març, quan vam donar compte de la liquidació del 
pressupost de 2013, però crec que és important tornar a remarcar i 
reproduiré, quasi al cent per cent, la intervenció de llavors. 
 
Vam dir que la liquidació del pressupost, per tant també les Comptes 
Generals, complia amb l’objectiu d’estabilitat pressupostària amb estalvis nets 
positius i amb una capacitat de finançament consolidada també positiva. 
Aquesta era la primera qüestió important que havíem de tenir en compte 
perquè, complint això, òbviament, no havíem de complir una sèrie de normes 
que dictava el Ministeri d’Hisenda en el cas de que aquests ítems, aquesta 
qüestió fos negativa. 
 
També vam comentar en el seu moment que en el tema despesa que fem en 
aquest Ajuntament, en el sentit consolidat de la paraula, no superava el límits 
que també ens diu el Ministeri que no hem de superar. En aquest cas també 
complíem aquesta segona qüestió. 
 
La tercera, que és el límit de deute viu que no pot superar el 110% del 
ingressos, corrents tampoc arribàvem, per tant ho complíem perquè estàvem 
al 61, estem de fet en el 61’25% d’aquests ingressos corrents. Per tant, no 
arribem a aquests 110 que és el tope. 
 
També complíem amb el ràtio mig de pagament, que el teníem en 38’93 dies. 
En aquest cas -sabeu sinó ja ho cometem- hi ha 30 dies per aprovar la factura i 
30 dies més per pagar-la, és a dir, la data límit és de 60 dies i nosaltres 
estàvem en 38, estem en 38’93. 
 
Assenyalar també com a última cosa important que el romanent de Tresoreria 
per a despeses generals no és negatiu, amb la qual cosa complim les cinc 
qüestions, els cinc ítems que són absolutament necessaris per no haver 
d’adoptar cap de les mesures d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat 
financera, i això no és més que no haurem de fer de moment cap pla de 
viabilitat econòmica i financera per canviar la direcció econòmica que portem 
en aquest Ajuntament. 
 
En tot cas –ja dic- complim tot, és un tema consolidat i volia fer esment 
perquè crec que és important recordar-ho ara en l’aprovació del Compte 
General. 
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VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels assistents. 
 

Vots en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez.  
 
 
 
Punt cinquè.- Instar a la Secretaria d’Estat de la Seguretat Social, a la 
Direcció General de l’Ordenació del Territori de la Seguretat Social i a la 
Federació Espanyola de Municipis i Províncies, que proposin al Congrés de 
Diputats, la modificació legislativa en matèria de Seguretat Social, que 
permeti l’avançament de l’edat de jubilació de les policies locals. 

Instar per la modificació 
legislativa en matèria de 
Seguretat Social, avança- 
ment edat jubilació policies 
locals. 

DICTAMEN 
 
... 
Atès que els pressupostos Generals de l’Estat per a l’any 2010, van modificar 
mitjançant esmena presentada pels Grups Parlamentaris Socialista i Basc, EAJ-PNV la 
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Llei 40/2007, de 4 de desembre, de mesures en matèria de Seguretat Social pel que fa 
referència a l’aplicació de coeficients reductors en l’edat de jubilació en el cos de 
l’Ertzaina. 
 
Atès que La modificació legislativa, necessària, admetia el reconeixement de la 
professió de policia com a col·lectiu especialment vulnerable i necessitat d’ajustar la 
seva vida laboral a la situació real, situació emparada en la Ley General de la 
Seguridad Social que en el seu article 161.1 bis, empara a les professions de 
“naturalesa especialment penosa, tòxica, perillosa i insalubre” en les que es registrin 
“elevats índexs de morbiditat o mortalitat”. Aquest establiment dels coeficients 
reductors implica i exigeix la realització prèvia sobre estudis de sinistralitat en el 
sector, penositat, perillositat i toxicitat de les condicions de treball, la seva incidència 
en els processos d’incapacitat laboral que genera en els treballadors i treballadores i 
els requeriments físics exigits pel desenvolupament de dita activitat. 
 
Atès que en relació al col·lectiu de policies locals i autonòmics, en els estudis duts a 
terme per diferents organismes, es desprèn que existeixen indicis de perillositat i 
penositat en el desenvolupament de la seva activitat i que els requeriments psicofísics 
que s’exigeixen pel seu ingrés en el col·lectiu i en el desenvolupament de la seva vida 
laboral, no poden fer-se a partir d’unes determinades edats, complint-se d’aquesta 
forma, els requeriments exigits en la legislació per la reducció d’edat d’accés a la 
jubilació, com a conseqüència de la realització de treballs de naturalesa 
excepcionalment penosa tòxica, perillosa o insalubre. 
 
Atès, sigui quina sigui la seva dependència orgànica, l’activitat policial ha estat 
reconeguda com una professió de risc, sense que aquest tractament sigui discutit per 
determinats cossos policials; i que, per tant, la legislació, els estudis realitzats, 
l’experiència en el desenvolupament de la professió màxim en grans ciutats, avalen 
l’avançar l’edat de jubilació. 
 
Ates que l’existència de la jubilació anticipada en altres Cossos de Seguretat de l’Estat 
així com la recent inclusió de la ja esmentada Policia Autonòmica Ertzaina, no fan 
sinó, ratificar la necessitat de regulació i no discriminació per analogia de la resta de 
policies: a igual risc, igual cobertura. Tenint en compte que un policia amb edat 
avançada, és un risc per a la seva pròpia seguretat en el treball i per a una eficaç 
protecció de la ciutadania i dels seus bens: la seguretat és un Dret de la Ciutadania. 
 
El Ponent de la Comissió d’Economia i Interior proposa al Ple de l’Ajuntament 
l’adopció del següent 
 

ACORD 
 
Primer.- Instar a la Secretaria d’Estat de la Seguretat Social, a la Direcció General 
de l’Ordenació del Territori de la Seguretat Social i a la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies, que proposin al Congrés de Diputats, la modificació 
legislativa en matèria de Seguretat Social, que permeti l’avançament de l’edat de 
jubilació de les policies locals, a través de l’aprovació de les següents mesures: 
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a.) L’aplicació dels coeficients reductors en l’edat de jubilació als membres dels 
Cossos de Policies Locals de l’estat, en les mateixes condicions que es contemplen en 
la Disposició Addicional Quadragèsima Cinquena del Real decreto Legislativo 1/1994, 
per la que s’aprova el text refós de la Ley General de la Seguidad Social, introduïda 
per la Ley 40/2007 de 7 de desembre, de mesures en matèria de Seguretat Social. 
 
b.) Sol·licitar al Gobierno del Estado, el reconeixement de la professió policial de risc, i 
en conseqüència, la redacció d’un catàleg de malalties professionals, amb l’objectiu 
de protegir la salut i posar fi a la injustícia d’una edat de jubilació, sense tenir en 
compte la sinistralitat en el sector, la penositat, perillositat i toxicitat de les 
condicions de treball, així com la incidència en els processos d’incapacitat laboral que 
genera, i els requeriments exigits pel desenvolupament de la tasca policial. 
 
Segon.- Comunicar els presents acords a la Secretaria d’Estat de la Seguretat Social, 
a la Direcció General de l’Ordenació del Territori de la Seguretat Social, a la FEMP i al 
Govern de la Generalitat de Catalunya. 
 

... 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Sergio Fernández Mesa, President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Economia i Interior 
 
Com tots sabem i es demostra en els diferents estudis que s’han realitzat per 
diversos organismes, existeixen indicis de perillositat i de penositat en el 
desenvolupament de l’activitat dels col·lectius de policies locals i autonòmics. 
 
D’altra banda, els requeriments psicofísics que s’exigeixen pel seu ingrés en el 
col·lectiu i en el desenvolupament de la seva vida laboral, no poden demanar-
se a partir d’unes determinades edats, complint-se d’aquesta forma els 
requisits exigits en la legislació per la reducció d’edat d’accés a la jubilació, 
com a conseqüència de la realització de treballs de naturalesa 
excepcionalment penosa, tòxica, perillosa o insalubre.  
 
La professió policial és una professió de risc, això ha estat reconegut per 
diferents estaments, la qual cosa ha portat a què l’existència de jubilació 
anticipada en altres cossos de seguretat de l’Estat així com la recent inclusió 
de la ja esmentada policia autonòmica Ertzaintza, no hagi fet més que ratificar 
la necessitat de regulació i no discriminació per analogia de la resta de 
policies. A igual risc igual cobertura. 
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Tenint en compte que un policia en edat avançada és un risc per la seva 
pròpia seguretat en el treball, i per una eficaç protecció de la ciutadania i dels 
seus béns -la seguretat, de fet, és un dret de la ciutadania- proposem en 
aquest Ple és, primer, el que diu l’enunciat del punt cinc d’aquest Ple: 
 
Instem a la Secretaria de l’Estat de la Seguretat Social, a la Direcció General de 
l’Ordenació del Territori de la Seguretat Social i a la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies, que proposin al Congrés dels Diputats, la modificació 
legislativa en matèria de Seguretat Social que permeti l’avançament de l’edat 
de jubilació de les policies locals, a través de l’aprovació de les següents 
mesures: 
 
L’aplicació dels coeficients reductors en l’edat de jubilació als membres dels 
Cossos de Policies Locals de l’Estat, en les mateixes condicions que ja diuen 
Lleis i Decrets a tal efecte. 
 
També sol·licitar al Govern de l’Estat, el reconeixement de la professió policial 
de risc, i en conseqüència, la redacció d’un catàleg de malalties professionals, 
amb l’objectiu de protegir la salut i posar fi al que creiem que és la injustícia 
d’una edat de jubilació, sense tenir en compte la sinistralitat en el sector, la 
penositat, la perillositat i la toxicitat de les condicions de treball, així com la 
incidència en els processos d’incapacitat laboral que genera, i els 
requeriments exigits pel desenvolupament de la tasca policial. 
 
Òbviament també proposem la comunicació d’aquests acords –com he dit 
abans- a la Secretaria d’Estat de Seguretat Social, a la Direcció General de 
l’Ordenació del Territori de la Seguretat Social, a la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies i al Govern de la Generalitat de Catalunya. De fet, això 
és el que portem a aprovació en aquest punt. 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
El nostre Grup vol fer dos comentaris en relació a aquest acord. El primer, és 
fer una petita i breu cronologia dels fets -per entendre’s- i explicar una mica 
per on també ens ha arribat i ens fa votar a favor d’aquest punt. 
 
Ja fa algunes setmanes –crec que fa tres mesos, fins i tot- que la secció 
sindical de Comissions Obreres d’aquesta casa i posteriorment altres seccions 
sindicals, i concretament el Sindicat Professional de Policies Municipals, ens 
van fer arribar una demanda generada en tots els professionals de les policies 
municipals en relació a aquest tema. 
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Crec que l’acord així ho explica, per tant no m’allargaré. En definitiva del que 
estem parlant és dels professionals municipals, però professionals de la 
seguretat, de la convivència, professionals que tenen una tasca de risc que 
requereix un cert desgast físic, doncs la possibilitat de demanar un 
avançament de l’edat de jubilació. 
 
Som conscients que en aquest Ple l’únic que fem és demanar-li al Ministeri 
que ho faci i, per tant, la nostra capacitat com a Ple és molt limitada en aquest 
àmbit. Però en definitiva crec que és fer-ne ressò d’un plantejament que fan 
uns col·lectius importants de professionals de la nostra casa, que crec que val 
la pena que arribi, perquè no som l’únic Ajuntament que ho està debatent. El 
propi Parlament de Catalunya i el propi Congrés dels Diputats ho està 
treballant. 
 
Podríem haver parlat també d’altres professionals de la casa. És evident que a 
la casa hi ha professionals que tenen un desgast físic important i, si ens 
permeteu, per posar un exemple proper i conegut, almenys per una part 
d’aquest Grup Municipal, les pròpies treballadores familiars o alguns 
professionals dels Serveis Socials, amb un desgast físic important a la seva 
tasca obligatòria que, en definitiva, significa haver d’estar en unes condicions 
físiques que, a vegades, quan arriba segons quines edats és difícil mantenir-
ho. 
 
Per tant res més, només sumar-nos, donar-hi suport. Creiem que són dos 
coses importants, una el fet de què hagin estat en part els treballadors de la 
casa, les seccions sindicals de la casa, i alhora el fet de què sigui un tema just 
ens fa creure que val la pena que això s’aprovi. En definitiva, que el Govern 
s’ho pensi. 
 
Segurament és més fàcil en aquest tipus de professional que en d’altres, però 
almenys val la pena que als professionals de la policia municipal no se’ls 
exclogui, com sovint passa, de totes les decisions que tenen a veure amb 
l’àmbit policial. A vegades el Govern de l’Estat i, perquè no dir-ho també el 
Govern de la Generalitat, s’obliden que la seguretat que hi ha a les funcions 
de la policia local, de les policies municipals són importants. I per tant són 
professionals igual que el Mossos, igual que la Policia Nacional, que la Guàrdia 
Civil. Per això em sembla que és de justícia que es faci un esforç d’equiparació.  
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
Únicament dir que el Govern d’Espanya ja s’ha compromès a estudiar la 
mesura. Ha demanat la col·laboració de totes les Administracions per a 
estudiar els efectes d’aquesta mesura. Es necessita calcular el número de 
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treballadors afectats, cóm es realitzaria aquest avançament de cotització, 
etc... 
 
Ja ha hagut reunions per part d’algun sindicat fa alguns mesos amb el 
Ministerio de Empleo y de Seguridad Social, Secretaria de l’Estat. En fi, s’està 
en marxa, el tema ja s’està estudiant. Únicament mostrar el nostre vot 
favorable. 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels assistents. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez.  
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 
 
 
Punt sisè.- Aprovar la modificació de l’Organigrama de funcionament 
d’aquesta Corporació amb la creació d’una Unitat de Transparència. 

Aprovar la modificació de 
l’Organigrama d’aquesta 
Corporació amb la creació 
d’una Unitat de Transpa- 
rència. 

DICTAMEN 
 
... 
Vista la proposta d’organigrama funcional d’aquesta Corporació aprovada en el Ple 
de data de 22 de Desembre de 2011, elaborada pel departament de Recursos 
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Humans, en base a les necessitats organitzatives i als acords municipals adoptats en 
matèria de personal. 
 
Vist l’informe emès pel Director de Programes d’Alcaldia i del Director de Recursos 
Humans. 
 
El Ponent de la Comissió d’Economia i Interior proposa al Ple de l’Ajuntament 
l’adopció del següent 
 

ACORD 
 
Únic.- Aprovar la modificació de l’Organigrama de funcionament d’aquesta 
Corporació, amb la creació d’una Unitat de Transparència amb les condicions en que 
figura en el document Annex I que forma part integrant del present acord i que 
entrarà en vigor en data 1 d’Octubre de 2014. 
 

... 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Sergio Fernández Mesa, President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Economia i Interior 
 
El 10 de desembre de 2013 es va publicar al BOE la Llei de Transparència, 
Accés a la Informació Pública i Bon Govern, que entra en vigor en gran part el 
10 de desembre d’aquest any 2014. 
 
Aquesta Llei el que vol és incrementar i reforçar la transparència de l’activitat 
pública. Vol reconèixer i garantir el dret d’accés a la informació per part de la 
ciutadania i vol establir les relacions de bon govern que han de complir els 
responsables públics, i les conseqüències jurídiques que s’han de derivar del 
seu incompliment.  
 
Tot i que aquests treballs es van iniciar per part d’aquest Ajuntament, 
analitzant pormenoritzadament aquesta disposició es comprova que és 
necessari un esforç i una càrrega de treball que no pot assumir cap 
departament de l’organigrama actual d’aquest Ajuntament, al que ens referim 
és a l’actualització permanent i el manteniment de tota la informació 
necessària per complir aquesta Llei. 
 
En un primer moment des de que va sortir la Llei fins ara, per posar en marxa 
tota aquesta bateria d’accions -que no són poques- s’ha col·laborat entre 
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l’Àrea de Presidència i l’Àrea d’Economia i Interior per tal d’encetar les 
primeres accions a realitzar. Creiem però que atesa la importància d’aquesta 
qüestió es fa necessària la creació d’una Unitat específica per tractar tots 
aquests temes que dependrà de l’Àrea de Presidència, en concret de 
Programes d’Alcaldia. 
 
Aquesta Unitat es crea amb tres llocs de treball i amb personal de la casa. Tres 
llocs de treball que exerciran unes funcions que creiem que són essencials, 
com han de ser: 
 
 
- La gestió de la introducció de les dades obligatòries que preveu la Llei de 

Transparència dins la nostra plataforma digital. 
 
- La col·laboració entre els diferents departaments interessats per tal de 

donar suport necessari per compliment de la norma. 
 
- La realització del seguiment del compliment de la norma i de les seves 

actualitzacions. 
 
- La coordinació i el manteniment actualitzat de la informació que figura 

publicada o que ha de figurar publicada en la plataforma. 
 
- I també ha de donar resposta a totes aquelles demandes ciutadanes de 

caràcter general. 
 
 
Amb tot això el que farem serà òbviament tenir unes persones, una Unitat 
que es dedicarà precisament a això, a fer de l’Ajuntament una institució, una 
administració més transparent encara, si s’escau. Per això proposem aquesta 
modificació en l’organigrama del funcionament d’aquesta Corporació. 
 
Sempre que creem una Unitat nova hem de fer aquesta modificació i la farem 
ja perquè sigui vigent a partir de l’1 d’octubre i que pugui començar a 
treballar la Unitat com a tal la propera setmana, i el 14 de desembre puguem 
estar absolutament preparats per complir la Llei amb el percentatge més alt 
possible. 
 
 
Senyor Jordi Rosell i Segura, Portaveu del Grup Municipal de CiU 
 
En tot cas dir que la iniciativa ens sembla bona, ens sembla correcta. Més que 
res que el canvi dels temps això és el que ens implica, que l’actualització per 
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part de les administracions i el tema de la transparència és un tema que ha 
anat guanyant volum, ha anat guanyant hores dels treballadors municipals en 
tots els àmbits. 
 
També recordar que això no és de franc, que la transparència té un cost, que 
també implica que part dels recursos dels nostres ciutadans van destinats a 
intentar mostrar quina és aquesta transparència de la seva Institució. Això 
crec que és una cosa que s’ha de tenir clara i que, a vegades, no va malament 
tornar-ho a remarcar. 
 
Nosaltres no ens posarem en si l’organització d’aquesta Unitat és bona o no, 
en tot cas, quan hi ha una primera vegada mai saps si acabarà de funcionar bé 
o no, però el que és segur que per ser la primera vegada doncs si que 
s’adequarà. En tot cas a nosaltres ens pot generar algun dubte més de cara al 
futur que aquesta Unitat estigui formada ja de cara al futur per part d’un 
arquitecte. Creiem que es pot buscar una persona que no tingui el rang 
d’arquitecte per tal de portar tot el que serien els temes de transparència 
urbanística. En tot cas no és una situació actual, no ens estem posant en la 
situació que vostès fan ara, però de cara amb el futur, si que pot implicar 
canvis de cara a adequar això. 
 
I recordar que els mitjans no són la finalitat d’això sinó que el que marcarà un 
criteri o un altre en el fons serà un criteri polític no un criteri de la pròpia 
organització. Per tant, esperem que la Unitat fructifiqui en el millor dels seus 
sentits perquè la iniciativa política del Govern és clara en aquest sentit. 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Només anunciar el nostre vot favorable a aquest punt.  
 
Dues petites reflexions. Una més de caràcter global que a nosaltres ens 
sembla que és innegable que avui en la política en general, i en especial en la 
política municipal, hi ha una corrent de fons de demanda de transparència, 
d’explicació, de participació, de governança. Una altra cosa és que això 
desprès es concreti o no amb visites, amb trucades, amb correus. Però crec 
que hi ha un clima, almenys aquí hi ha un clima social de voluntat d’accedir a 
conèixer, què fan les administracions amb els nostres recursos. Amb 
l’acompanyament mediàtic que li correspongui, amb la conjuntura política 
que hi hagi, però en definitiva, creiem que sí que és cert que hi ha una 
voluntat per part dels ciutadans i ciutadanes, també dels de Cornellà, per 
conèixer què es fa amb els seus recursos. 
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Per tant considerem que és una bona notícia el fet de què a l’Ajuntament 
decidim que hi hagi una part de l’equip o una petita part de l’equip tècnic 
municipal que es dediqui a garantir que allò que l’Ajuntament fa s’informa o 
que es posa a l’accés informatiu de la gent. 
 
Tot i això, per a nosaltres -i aquí ve la segona reflexió- això no és suficient -o 
perquè m’entengueu- no hauria de ser massa representatiu. Per a nosaltres 
l’Ajuntament de Cornellà, amb independència de la Llei que hagi aprovat el 
Partit Popular, hauria d’anar poc a poc, com ja va fer en el seu dia l’acord de 
governança per anar a construir conjuntament amb els ciutadans i les 
ciutadanes la gestió de l’Ajuntament, per passar de la informació a 
l’explicació, a la pedagogia, a la formació. En definitiva, no val només amb 
posar dades a la Web sinó que també haurem de fer un esforç per explicar 
millor les dades que posem a les Webs, per garantir la seva accessibilitat i per 
garantir que els ciutadans i ciutadanes de Cornellà coneixen bé aquelles coses 
principals que fa el seu Ajuntament amb els seus impostos, les entenen, les 
poden explicar, les poden debatre. En definitiva, nosaltres creiem que hem 
d’anar cap a aquesta democràcia deliberativa que la ciutadania ens va 
demandant, o almenys en aquesta conjuntura actual, creiem que la ciutadania 
ho està demanant. 
 
Sent conscients –i ara em dirà la Portaveu Socialista que és la que segurament 
té les dades de visites a les Webs- que probablement la Web de l’Ajuntament 
de Cornellà no té massa visites, que la gent no entra molt a les coses, que 
potser la gent no ho coneix prou. Però creiem que és cert que tenir una bona 
informació de l’Ajuntament ens fa, no només ser més transparents sinó també 
ser més rigorosos en la gestió i poder ser millors com a Administració, que és 
en definitiva el que ens demanen. 
 
Per tant no insisteixo més. Hi estem d’acord. Creiem que és una eina positiva. 
És una peça més en el camí cap a fer un Ajuntament més transparent, però 
alhora governat i gestionat de manera més compartida amb la ciutadania que 
és al final al que aspirem. 
 
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
El nostre Grup per suposat està d’acord en el sentit de millorar en 
transparència i que aquest Ajuntament doni passos en aquest sentit.  
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Sí que hi ha una cosa en quant al que ha explicat el Tinent d’Alcalde i que 
també va explicar a la Comissió, referent a l’organigrama i les persones que 
van a composar aquest nou servei, aquesta unitat. Ha dit que seran persones 
de la casa, però no ens ha quedat clar si serà amb personal laboral, si són 
funcionaris de carrera. Sí que a la Comissió es va comentar que un dels llocs 
s’anava a cobrir posteriorment, es convocarà plaça?. Bé, era un tema que no 
ens havia quedat suficientment clar i voldríem que se’ns expliqués aquí. 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Són funcionaris. Per això hem dit que no hi ha cap cost perquè el que fem és 
reassignar personal. En tot cas, si potser alguna de les places d’origen 
necessita desprès ser coberta, això evidentment, serà amb els processos de 
sempre. 
 
 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels assistents. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez.  
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
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PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE POLÍTICA TERRITORIAL I 
SEGURETAT  
 
Punt setè.- Aprovar el “Text refós de la Modificació del PGM-76 a diversos 
àmbits de Cornellà de Llobregat”. 

Aprovar el Text Refós de 
la Modificació del PGM-76 
a diversos àmbits. 

DICTAMEN 
 
... 
 
Vist l’expedient de Modificació del PGM-76 a diversos àmbits de Cornellà de 
Llobregat, d’iniciativa pública i redactat per l’arquitecte Ricard Casademont i Altimira. 
 
Vist l’acord plenari de data 27 de març de 2014, pel qual s’aprovà provisionalment 
l’esmentada modificació, el qual va ser remès a la Comissió Territorial d’Urbanisme 
de l’àmbit metropolità de Barcelona per a tramitar la seva aprovació definitiva. 
 
Vist que en data del 17 de juliol de 2014 l’expressada Comissió Territorial resol:  
 
Suspendre la tramitació prevista a l’article 98 del Text refós de la llei d’urbanisme, 
aprovat pel Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, modificat per la llei 3/2012, de 22 
de febrer, de la modificació del Pla general metropolità a diversos àmbits del municipi 
de Cornellà de Llobregat, promoguda i tramesa per l’Ajuntament, fins que mitjançant 
un text refós, que es presentarà per duplicat, verificat per l’òrgan que ha atorgat 
l’aprovació provisional de l’expedient i diligenciat, s’incorporin les prescripcions 
següents: 
 
- 1.1: Cal recaptar informe a la Direcció General de Protecció Civil. Cal incorporar les 

prescripcions que es derivin de l’informe emes per ADIF, el 18 de juliol de 2013, i de 
la Direcció General d’Infraestructures de Mobilitat Terrestre. Cal que la Direcció 
General de Ferrocarrils del Ministeri de Foment i la Demarcació de Carreteres de 
l’Estat a Catalunya del Ministeri de Foment validin la incorporació de les 
prescripcions que es derivin dels seus informes. 

 
- 1.2: Cal incorporar les propostes aportades en la documentació complementaria 

de data 15 de juliol de 2014, i corregir les errades materials esmentades en la part 
valorativa. 

 
Vist que amb posterioritat a l’aprovació provisional s’havien incorporat a aquest 
expedient i al del PAUM que es tramita en paral·lel, un seguit d’informes sectorials, 
emesos de forma conjunta o individual en ambdós expedients, que també suposen 
petits ajustos a les NNUU de la MPGM. 
 
Vist l’informe de la Directora d’Acció Territorial i Habitatge de 15 de setembre de 
2014, que es transcriu en la seva part necessària: 
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“El document de text refós, de la “Modificació del pla general metropolità a diversos 
àmbits” de Cornellà de Llobregat, en tràmit, incorpora totes les prescripcions de la 
Comissió Territorial d’Urbanisme de l’àmbit metropolità de Barcelona (CTUAMB), 
incorpora les observacions dels informes sectorial emesos i resol les errades i 
incoherències detectades que es concreten en: 
 
 En relació als àmbit de modificació s’inclouen en la fitxa de cadascun dels àmbits 

les següent prescripcions: 
 

PMU1 Siemens-Elsa: Es manté la superfície total zona verda+equipament, fixant 
un mínim de 10.039m2 de zona verda, i es clarifica la possibilitat  de que els sòls 
destinats a vialitat s’utilitzin com a reserva d’aparcament de les necessitats 
funcionals de l’entorn en règim concessionat. S’incorporen les prescripcions de 
l’informe emès per ADIF, en relació a les proteccions acústiques i al compliment de 
la normativa sectorial. 
 
PMU2 Plàsmica: es clarifica, a la memòria, la justificació de l’acompliment de la 
reserva mínima de sistemes, amb un quadre comparatiu. S’incorporen les 
prescripcions de l’informe emès per ADIF, en relació a les proteccions acústiques i 
al compliment de la normativa sectorial. 
 
PMU3 Millàs: Es resol l’errada de reserva d’habitatge protegit, fixant la reserva 
d’Hp règim general en el 43%, en coherència amb el quadre de reserves 
d’habitatge protegit de la memòria social, i es justifica mitjançant  un quadre 
aquest percentatge. S’incorporen les prescripcions de l’informe emès per ADIF, en 
relació a les proteccions acústiques i al compliment de la normativa sectorial. 
 
PMU4 Fira: S’elimina l’errada detectada en la part informativa de la fitxa 
Normativa, quedant clar que el sòl privat es de 10.000 m2, i es clarifica que la 
reserva de sistemes es d’equipaments. 
 
PMU5 Silici-Caldereria-Rosselló: Es precisa que la reserva d’habitatge es destinarà 
a models d’apart-hotel, residència o similars compatibles amb l’entorn d’activitat 
econòmica on s’implanten. A tal efecte resta prohibida la divisió horitzontal del 
sostre destinat a l’ús residencial. Es clarifica l’admissió de l’ús industrial en 
coherència amb la resta de paràmetres. S’incorporen les prescripcions de l’informe 
emès per la Direcció General d’Infraestructures de Mobilitat Terrestre i el 
compliment de la normativa sectorial de la Direcció General de protecció Civil 
 
PMU7 Tintes Especiales: Es clarifica que la cessió de zona verda es calcularà a 
partir de l’increment de sostre brut i no del total a fi de que el PMU concreti el 
sostre total. Es resol l’errada consistent en reduir el sostre comercial, a tal efecte 
es manté el sostre de 2.246m2 fixat en el planejament vigent. Es resol l’errada 
detectada de quantificar la zona 6b/3 de forma independent al 6b genèric, i es 
clarifica el plànol de la fitxa, tot fixant el significat de les trames d’acord amb el 
planejament vigent. 
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PAU HOC: Es precisa que la reserva d’habitatge es destinarà a models d’apart-
hotel, residència o similars compatibles amb l’entorn d’activitat econòmica on 
s’implanten. A tal efecte resta prohibida la divisió horitzontal del sostre destinat a 
l’ús residencial. Es resol l’errada consistent en no incrementar les zones verdes en 
funció de l’increment de densitat. Conseqüentment, es fixa que aquest increment 
s’efectuarà de  forma dinerària d’acord amb la legislació vigent, i es fitxa el 
sistema de càlcul per la cessió d’apu. Es clarifica que mitjançant un pla de millora 
urbana es podrà estudiar la possibilitat de reordenar els accessos viaris tot 
mantenint els criteris de funcionalitat que determini l’Estudi de Trànsit i accessos 
amb l’objectiu de configurar l’eix avda. Baix Llobregat c/ del Progrés com a via 
cívica un cop el trànsit metropolità s’ordeni sobre el vial del marge esquerre. 
S’incorporen les determinacions sectorials de la Direcció General de Protecció Civil. 
 
AAD Gelabert i avda. de les Flors: Es clarifica que les noves llicències que suposin 
un increment de sostre hauran de costejar la cessió d’apu i dels espais lliures que 
generin. A tal efecte, es fixa el sistema de càlcul establert en el “Reglamento de 
Valoración”. 

 
 En relació a la Memòria i Normativa: Es clarifiquen els paràmetres de les noves 

ordenacions i els previstos en el planejament vigent proposant un redactat de 
l’article 20 que refon les NNUU del PGM. Es completa la llista dels expedients que 
resulten derogats per efecte de la present MPGM, completant la refosa de 
planejament amb fitxes normatives de les zones i sistemes incloses en expedients 
derogats, en concret s’incorporen les zones 18 i les dels sectors Fatjó i Destraleta 
en coherència amb la resta del document. S’afegeix un capítol nou a la Normativa 
(art. 24): Determinacions normatives relatives a les servituds Aeronàutiques, i es 
completa la relació (amb fitxes) dels equipaments previstos. Es resolen les errades 
numèriques detectades en els quadres del planejament vigent i proposat, que no 
suposen una variació substantiva del document aprovat provisionalment, en 
aquest ordre cal destacar la incorporació del sòl qualificat de zona de 
transformació 17-6 dins del règim de sistema d’espais lliures. S’incorpora 
l’obligació de tramitar un pla especial per a la implantació d’ascensors en sòls 
qualificats de sistemes. Es fixa que la reserva de zones verdes i equipaments 
correspon als mínims normatius, d’aquesta manera es preveu resoldre las 
incoherència detectada en la qualificació en placa, en tant cada sistema ha de 
garantir el mínim de forma independent. 

 
Les prescripcions introduïdes, en l’expedient de “Modificació del pla general 
metropolità a diversos àmbits” de Cornellà de Llobregat, en compliment de la 
resolució de la Comissió Territorial d’Urbanisme de l’àmbit metropolità de 
Barcelona, son de detall (completen i justifiquen el contingut del document, a més 
de resoldre les errades detectades), ja que no suposen modificacions substancials 
de les determinacions contingudes en el document aprovat provisionalment per el 
Ple de l’ajuntament de Cornellà de Llobregat”. I conclou, que l’expedient està 
complert i es pot procedir a la seva aprovació pel Ple Municipal. 
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Atès el que disposa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, en els seus articles 52.2, 
sobre les competències atribuïdes al Ple, i 114 en relació a l’adopció d’acords 
municipals. 
 
Per tot això el President de la Comissió Informativa de Política Territorial i Seguretat, 
proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar el “Text refós de la Modificació del PGM-76 a diversos àmbits de 
Cornellà de Llobregat”, redactat per l’arquitecte Ricard Casademont Altimira, en 
qualitat de Gerent de planificació i gestió urbanística de l’Empresa Municipal de 
Promoció Social, Urbana i Econòmica de Cornellà de Llobregat, S.A., Promocornellà, 
S.A. 
 
Segon.- Trametre l’esmentat Text Refós a la Comissió Territorial d’Urbanisme de 
l’àmbit metropolità de Barcelona per continuar amb la tramitació i publicació de 
l’aprovació definitiva de la modificació de l’esmentat Pla General Metropolità. 
 
Tercer.- Notificar el present acord al promotor de l’expedient pel seu coneixement i 
efectes. 
 

... 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Antonio Martínez Flor, President-Delegat de la Comissió Informativa 
de Política Territorial i Seguretat  
 
Aquest tema ja ha passat pel Ple bastants vegades, és un tema debatut. 
Portem quasi dos anys. Un any i mig com a mínim debatent aquest tema i ja 
arribem a la última aprovació del Ple. 
 
Hem rebut la petició del Text Refós de la Generalitat de Catalunya, en el qual 
el que s’ha de fer és aplicar la legislació sectorial que ens demanen en 
cadascuna de les fitxes i corregir tres informes que ja tenim, un de Protecció 
Civil, un de Carreteres i un de Ferrocarrils. El de carreteres era el més 
important perquè deia que hi ha un terreny que està al darrere de l’Espanyol, 
que era del Ministeri i no de l’Ajuntament. Hem demostrat que sí que era de 
l’Ajuntament i per tant l’informe ara és positiu. 
 
Simplement és això perquè és un tema molt i molt debatut. 
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Senyora Maria Isabel Pérez Espinosa, Regidora del Grup Municipal del PP 
 
Simplement dir que és cert que és un instrument que ja ha vingut varies 
vegades a aprovació del Ple. Només comentar que una vegada més el nostre 
vot serà en contra.  
 
El que ha estat constant en aquest procés són les queixes dels funcionaris 
pertinents conforme l’escàs temps per analitzar amb profunditat els informes 
que es sotmetien a valoració dels tècnics. En nom de l’economia processal 
vaig a demanar que es reprodueixi en la meva intervenció l’informe de la 
Secretària General. 
 
A continuació es transcriu literalment l’informe de Secretaria núm. 52/2014 
de data 19 de setembre de 2014: 
 
“SECRETARIA GENERAL 
INFORME JURÍDIC NÚM. 52/2014 
 
ASSUMPTE.- Aprovació de la modificació puntual del PGM en diversos àmbits 
d’aquest terme municipal. 
 
 
Vist l'expedient d’aprovació de la Modificació puntual del PGM en diversos 
àmbits d’aquest terme municipal, tramitat per l'Àrea d’Acció Territorial i 
Habitatge d’aquest Ajuntament a instàncies de la societat municipal 
PROCORNELLA i, en conseqüència, per iniciativa pública, així com la proposta 
del President de la Comissió Informativa d’aquesta Àrea d’elevar-lo al Ple, a 
efectes de la seva aprovació provisional, i en compliment del que disposa 
l’article 179.1.b) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova 
el Text Refós de la Llei 8/1987, de 15 d’abril, Municipal i de Règim Local de 
Catalunya, en concordança amb l’article 47.2.ll) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, 
Reguladora de les Bases del Règim Local i resta de legislació aplicable i 
concordant, aquesta Secretaria General informa en els termes següents: 
 
 

I 
 

QÜESTIONS PRELIMINARS 
 
Amb motiu de l’aprovació inicial d’aquesta figura de planejament, que llavors 
es va tramitar conjuntament amb l’aprovació inicial del Programa d’Actuació 
Urbanística Municipal (PAUM), al seu informe núm. 45/2013, de 17 de juliol 
aquesta Secretaria va posar de manifest la qüestió preliminar següent: 
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... 
 

Amb caràcter previ a entrar en el fons de l’assumpte, aquesta Secretaria considera 
necessari fer constar que disposa de la documentació relativa a aquest expedient des 
de mig matí del passat divendres dia 12 i que, tenint en compte l’envergadura i 
importància del seu contingut, li resulta de tot punt insuficient el temps de que 
disposa per a emetre aquest informe abans de la celebració de la Comissió 
Informativa corresponent convocada pel dia d’avui, doncs ni tant sols en el cas que 
aquest informe  fos l’únic a emetre en aquestes dades, tindria temps ni per llegir de 
manera ràpida tots els documents de l’expedient, totes les al·legacions presentades i 
tots dos instruments de planejament. 
 
Aquesta es la raó per la que aquest informe s’elabora mitjançant la tècnica de 
mostreig, i únicament referit, amb caràcter general, a l’anàlisi dels seus aspectes 
formals i procedimentals, però no al del seu contingut material, respecte del qual em 
resulta de tot punt impossible posicionar-me amb una mínima seguretat, més enllà 
del que ja conec a comptar de altres actuacions. 

 
... 

 
També, amb motiu de la seva aprovació provisional, aquesta Secretaria va 
tenir que tornar a reiterar idèntica qüestió amb caràcter preliminar, tota 
vegada que l’expedient no va ser posat a la meva disposició, a efectes del meu 
informe preceptiu, amb el temps suficient per a, tenint en compte 
l’envergadura i importància del seu contingut i l’alt número d’escrits 
d’al·legacions presentades, emetre’l abans de la celebració de la Comissió 
Informativa. 
 
Ara, amb motiu del tràmit d’aprovació del Text Refós, es torna a produir 
novament la mateixa circumstància, ja que es tramet aquest expedient, a 
efectes de l’informe preceptiu d’aquesta Secretaria General, junt amb 
l’expedient del Text Refós del PAUM, el dia 16 de setembre de 2014, quan la 
Comissió Informativa corresponent estava convocada i, de fet, va tenir lloc, el 
dia 17 de setembre següent. 
 
Aquesta es la raó per la que, novament, aquest informe s’elabora mitjançant 
la tècnica de mostreig i, únicament, referit, amb caràcter general, a l’anàlisi 
dels seus aspectes formals i procedimentals, però no al del seu contingut 
material, respecte del qual em resulta de tot punt impossible posicionar-me 
amb una mínima seguretat jurídica, més enllà del que ja conec a comptar de 
altres actuacions, especialment tenint en compte que aquesta mateixa 
circumstància ja es va produir amb motiu de la seva aprovació inicial i 
provisional i que, en conseqüència, ni tant sols disposo d’un coneixement 
suficient d’aquest expedient derivat d’aquells tràmits. 
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II 
 

ANTECEDENTS ADMINISTRATIUS 
 
Els antecedents administratius relacionats amb aquest expedient estan 
detallats pormenoritzadament en els informes números 45/2013 i 12/2014, 
emesos per aquesta Secretaria General en dates 17 de juliol de 2013 i 20 de 
març de 2014, amb motiu dels tràmits d’aprovació inicial i provisional de la 
present modificació. 
 
En ambdós documents s’informava desfavorablement aquesta proposta de 
modificació puntual del PGM, en la mesura que aquesta figura de 
planejament incorpora les previsions del Conveni urbanístic aprovat pel Ple de 
27 de juny de 2013 i formalitzat amb la mercantil FOCIO SL el dia 9 de juliol 
següent, i resta, per tant, afectada per les mateixes circumstàncies que vaig 
posar de manifest en el meu informe núm. 34/2013, de 26 de juny, en relació 
amb el fet que, en la meva opinió, no queden suficientment justificades les 
raons d’interès públic per efectuar determinades requalificacions 
urbanístiques dels terrenys propietat de FOCIO SL que s’incorporen en 
aquesta figura de planejament. 
 
A més, a l’últim d’aquests informes, pel cas que finalment es sotmetés a la 
consideració del Ple i s’aprovés provisionalment aquest instrument de 
planejament en els termes plantejats, aquesta Secretaria recordava el 
següent: 
 
... 

a. Que al document 34 de l’expedient administratiu figura sense signar la 
diligència acreditativa de l’exposició pública a la web municipal, i que 
aquesta deficiència hauria de ser esmenada, mitjançant la signatura 
corresponent, abans que aquest expedient sigui aprovat pel Ple. 

 
b. Que s’esmenin al dictamen les errades posades de manifest en aquest 

informe, relatives a les al·legacions i informes d’Organismes presentats 
durant el tràmit d’informació pública. 

 
c. Que s’aclareixi i/o esmeni el dictamen, tant respecte de l’abast de la 

proposta, es a dir, si s’aproven ambdues figures de planejament o 
solament la Modificació del PGM; si es tracta de la aprovació provisional i 
la seva remissió al òrgan competent per a la seva aprovació definitiva o, 
pel contrari, es tornen a aprovar inicialment i a sotmetre a informació 
pública novament i perquè i, també, respecte del detall de les al·legacions 
que es resolen a la part dispositiva, que no es corresponen amb les que es 
motiven a la part expositiva. 
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d. Que en no restar acreditada la titularitat municipal de alguns dels terrenys 

de l’àmbit que s’afirmen de propietat municipal, es podria donar el cas 
que aquests fossin béns vacants,  i en conformitat amb el que disposen els 
articles 189 i 190 de la Llei de Patrimoni de les Administracions Públiques, 
s’hagués de notificar aquest acord a la Delegació del Ministeri d’Hisenda, 
notificació que, com totes les notificacions relacionades amb expedients 
d’aquesta Àrea, hauria d’efectuar la Cap Jurídica i Administrativa d’Acció 
Territorial i Seguretat per delegació d’aquesta Secretaria. 

... 
 
Finalment, la proposta de modificació va ser aprovada provisionalment pel Ple 
de l’Ajuntament de data 27 de març de 2014 incorporant les observacions 
efectuades per aquesta Secretaria que anteriorment hem relacionat, llevat de 
la que figura amb la lletra d), en la qual ens tornem a ratificar en aquest 
tràmit. 
 
 
 

III 
 

RESOLUCIÓ DE LA COMISSIÓ TERRITORIAL D’URBANISME DE BARCELONA 
 
 
Tramès l’expedient a la Comissió Territorial d’Urbanisme de l’àmbit 
metropolità de Barcelona a efectes de la seva aprovació definitiva, i un cop 
sotmès a la seva consideració, en data 22 de juliol de 2014 es comunica a 
aquest Ajuntament la decisió adoptada per aquest òrgan en data 17 de juliol 
de 2014, en la que es resol suspendre la tramitació del procediment fins que 
l’Ajuntament aporti un text refós en el que s’incorporin: 
 

a. Una sèrie de prescripcions relacionades amb la sol·licitud d’informe a la 
Direcció General de Protecció Civil i la incorporació al document del 
contingut, tant de les prescripcions que es derivin d’aquest informe, 
com de les contingudes als informes sectorials emesos per altres 
Administracions en aquest procediment (ADIF, Direcció General de 
Ferrocarrils del Ministeri de Foment i Demarcació de Carreteres de 
l’Estat a Catalunya) i a que es validi la seva introducció per aquestes. 

 
b. Les propostes aportades en la documentació complementaria de data 

15 de juliol de 2014. 
 
Respecte de la primera d’aquestes qüestions, en tant es tracta de 
prescripcions de caràcter eminentment tècnic, hem de fer constar que segons 
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informe emès per l’Arquitecta Municipal en data 15 de setembre d’enguany, 
s’han sol·licitat i rebut els informes que mancaven i s’incorporen íntegrament 
les prescripcions dels informes sectorials emesos en el Text Refós l’aprovació 
del qual es proposa, sense que suposin, segons aquest informe tècnic, 
alteracions substancials de les determinacions contingudes al document 
aprovat provisionalment que facin necessari un nou tràmit d’informació 
pública. 
 
Respecte de la segona d’aquestes qüestions, l’acord de la Comissió Territorial 
es refereix al document 90 de l’expedient administratiu, que consisteix en un 
escrit signat pel Regidor delegat de Política Territorial i Seguretat en data 
posterior a l’aprovació provisional pel Ple, en el que es sol·licita que es tingui 
en compte la nova documentació que s’aporta, no inclosa en el document 
aprovat provisionalment, en considerar que es tracta de la correcció d’errors 
d’escassa entitat, però el cert es que, en opinió d’aquesta Secretaria, ni es 
tractava de correccions d’errors d’escassa entitat, com es pot comprovar si 
s’examina el seu contingut, referit, en molts casos, a incloure noves 
determinacions normatives (fitxes normatives, completar el redactat de les 
NNUU, etc.), ni resulta admissible en dret, en constituir una pràctica il·legal, 
des del moment que desvirtua, amb major o menor intensitat, el document 
aprovat pel Ple. 
 
En aquest sentit, aquesta Secretaria comparteix plenament la prescripció 
exigida per la Comissió d’Urbanisme, que el contingut d’aquest escrit del 
Regidor sigui incorporat al document de Text Refós i validat pel corresponent 
acord plenari. 
 
 
 

IV 
 

CONCLUSIONS JURÍDIQUES 
 
 
A la vista dels antecedents esmentats i a efectes de complimentar el tràmit 
del nostre informe preceptiu respecte de l’aprovació del Text Refós d’aquesta 
modificació de planejament, aquesta Secretaria General es remet íntegrament 
als seus informes anteriors, i a la vista de la documentació i informes tècnics i 
jurídics que figuren a l’expedient, en particular a la vista de l’informe tècnic 
emès per la Arquitecta Municipal, segons el qual s’han inclòs totes les 
previsions exigides per la Comissió d’Urbanisme, totes elles d’indubtable 
caràcter tècnic i no substancial, s’informa DESFAVORABLEMENT la proposta 
d’aprovació d’aquest Text Refós per les raons exposades al present informe 
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relacionades amb el Conveni urbanístic aprovat pel Ple de 27 de juny de 2013 i 
formalitzat amb la mercantil FOCIO SL el dia 9 de juliol següent, els pactes del 
qual s’incorporen a aquesta modificació i amb la manca d’acreditació la de la 
titularitat municipal de alguns dels terrenys de l’àmbit que s’afirmen de 
propietat municipal, a la vegada que es realitzen, addicionalment, les 
següents: 
 
 

OBSERVACIONS 
 
 

 Que l’informe d’aquesta Secretaria s’hauria d’haver demanat i evacuat 
amb caràcter previ a que l’assumpte fos dictaminat per la Comissió 
Informativa corresponent, ja que fins llavors l’expedient no estava 
complert, la qual cosa era perfectament factible, si tenim en compte 
que la Resolució de la Comissió Territorial d’Urbanisme de Barcelona 
va tenir entrada en aquest Ajuntament el dia 22 de juliol passat. 

 
Per això, resulta indispensable que aquest informe es demani amb una 
mínima antelació que permeti l’evacuació d’aquest tràmit amb la 
suficient seguretat jurídica. 

 
Aquesta circumstància no s’ha donat en aquest cas, el que dificulta que 
es pugui incloure a l’Ordre del Dia del Ple com proposta de la Comissió 
Informativa, llevat que, de considerar-lo convenient, s’incorpori en 
aquesta sessió plenària amb caràcter d’urgència, prèvia emissió 
d’aquest informe jurídic. 

 
 Que la remissió pel Regidor de nous documents a la Comissió 

d’Urbanisme, a efectes que siguin tinguts en compte per aquesta en la 
aprovació definitiva de la modificació del PGM, constitueix una pràctica 
contrària a dret que desvirtua i contradiu l’acord d’aprovació provisional 
d’aquesta figura de planejament que va ser adoptat pel Ple i comunicat 
a aquesta Comissió per la Cap Jurídic i Administratiu de l’Àrea d’Acció 
Territorial i Habitatge, per delegació d’aquesta Secretaria General, en 
tant que competent única per fer les notificacions dels acords dels 
òrgans municipals. 

 
En conseqüència, quan es doni novament una circumstància similar, s’ha 
de sotmetre a la consideració del Ple la introducció de les variacions, 
abans de trametre-les a la Comissió d’Urbanisme. 

 
Cornellà de Llobregat, a 19 de setembre de 2014.” 
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I dit això, el que ens sorprèn és que avui es porti a aprovació del Ple un punt 
que, entre d’altres coses, l’informe diu apreciacions com: 
 

“... no queden suficientment justificades les raons d’interès públic per 
efectuar determinades requalificacions urbanístiques de terrenys 
propietat de Focio ...”  

 
o  
 

“... ni es tractava de correccions d’errors d’escassa entitat, com es pot 
comprovar si s’examina el seu contingut ...”, 

 
“... ni resulta admissible en dret, en constituir una pràctica il·legal, des 
del moment que es desvirtua, amb major o menor intensitat, el 
document aprovat pel Ple.” 

 
Amb això simplement manifestar el nostre vot en contra. 
 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels assistents. 
 

Vots en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
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Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez. 
 
 
 
 
Punt vuitè.- Aprovar el “Text refós del Programa d’Actuació Urbanística 
Municipal (PAUM) de Cornellà de Llobregat”. 

Aprovar el Text Refós del 
Programa d’Actuació Urba- 
nística Municipal (PAUM). 

DICTAMEN 
 
... 
 
Vist l’expedient del Programa d’Actuació Urbanística Municipal (PAUM) de Cornellà 
de Llobregat redactat per l’arquitecte Ricard Casademont Altimira, en qualitat de 
Gerent de planificació i gestió urbanística de l’Empresa Municipal Promoció Social, 
Urbana i Econòmica de Cornellà de Llobregat, S.A., PROCORNELLÀ, S.A. 
 
Vist l’acord plenari de data 28 d’abril de 2014, pel qual s’aprovà provisionalment 
l’esmentat PAUM, el qual va ser remès a la Comissió Territorial d’Urbanisme de 
l’àmbit metropolità de Barcelona per a tramitar la seva aprovació definitiva. 
 
Vist l’acord de la Comissió Territorial d’Urbanisme de l’AMB de data 17 de juliol de 
2014, que va acordar emetre informe sobre l’esmentat Programa d’Actuació 
Urbanística municipal en el sentit de suspendre la seva aprovació definitiva fins que 
s’aprovi definitivament l’expedient de la modificació del Pla general metropolità a 
diversos àmbits de Cornellà de Llobregat, que s’ha tramitat simultàniament. 
 
Vist que, en la mateixa data del 17 de juliol de 2014, la Comissió territorial 
d’Urbanisme de l’àmbit metropolità de Barcelona resol suspendre la Modificació de 
PGM a diversos àmbits fins que s’incloguin un seguit de determinacions dels informes 
emesos per l’l’Adif, sobre protecció acústica; per la Direcció General 
d’Infraestructures de Mobilitat Terrestre; per la Direcció General de Protecció Civil; 
per la Direcció General de Ferrocarriles del Ministeri de Foment, i per la Direcció 
General de Carreteres de l’Estat del mateix Ministeri. 
 
Vist que amb posterioritat a l’aprovació provisional s’havien incorporat a aquest 
expedient i al de la modificació del PGM que es tramita en paral·lel, un seguit 
d’informes sectorials, emesos de forma conjunta o individual en ambdós expedients 
que també suposen petits ajustos a les NNUU de la MPGM. 
 
Vist l’informe de la Directora d’Acció Territorial i Habitatge de 15 de setembre de 
2014, que es transcriu en la seva part necessària: 
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“Les prescripcions introduïdes en l’expedient de “Modificació del Pla general 
metropolità a diversos àmbits” de Cornellà de Llobregat (Text refós) en compliment 
de la resolució de la CTAUMB (subsanació d’errades i incongruències detectades, així 
com la incorporació de les prescripcions derivades dels informes sectorials emesos) 
impliquen modificacions en el Programa d’Actuació Urbanística de Cornellà de 
Llobregat, aprovat provisionalment, i que es concreten en els apartats següents: a) 
1.9.4 Actuacions previstes sobre el planejament, que completen el contingut de les 
fitxes dels Plans de Millora Urbana següents: PMU 1 Siemens – Elsa, PMU 2 Plàsmica, 
PMU3 Millàs, PMU4 Fira, PMU5 Silici-Caldereria-Rosselló, i PMU7 Tintes Especiales; 
b) 1.9.6 Polígons d’Actuació Urbanística (PAU HOC); i 1.9.8 Actuacions Aïlladesd de 
Dotacció (ADD Passatge Gelabert i ADD Avda. de les Flors. 
 
Les modificacions introduïdes a l’expedient aprovat provisionalment son 
conseqüència de les modificacions de detall introduïdes al Text refós de la Modificació 
del pla general metropolità a diversos àmbits de Cornellà, que es tramita 
conjuntament, s informes vinculants dels diferents Organismes, i de la MPGM, no son 
modificacions substancials, son modificacions de detall”. I conclou, que l’expedient 
està complert i es pot procedir a la seva aprovació pel Ple Municipal. 
 
Atès el que disposa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, en els seus articles 52.2, 
sobre les competències atribuïdes al Ple, i 114 en relació a l’adopció d’acords 
municipals. 
 
Per tot això el President de la Comissió Informativa de Política Territorial i Seguretat, 
proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar el “Text refós del Programa d’Actuació Urbanística Municipal 
(PAUM) de Cornellà de Llobregat”, redactat per l’arquitecte Ricard Casademont 
Altimira, en qualitat de Gerent de planificació i gestió urbanística de l’Empresa 
Municipal de Promoció Social, Urbana i Econòmica de Cornellà de Llobregat, S.A., 
PROMOCORNELLÀ, S.A. 
 
Segon.- Trametre l’esmentat Text Refós a la Comissió Territorial d’Urbanisme de 
l’àmbit metropolità de Barcelona per continuar amb la tramitació i publicació de 
l’aprovació definitiva del Programa d’Actuació Urbanística Municipal. 
 
Tercer.- Notificar el present acord al promotor de l’expedient pel seu coneixement i 
efectes. 

 
... 
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PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Antonio Martínez Flor, President-Delegat de la Comissió Informativa 
de Política Territorial i Seguretat  
 
El punt vuitè és aprovar el Text Refós del Programa d’Actuació Urbanística 
Municipal, que simplement és el pla d’etapes del que s’ha aprovat abans. 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Nosaltres simplement suggerir que, ja que hem anat fent modificacions i 
demés, com que ja vam fer en el Consell de Ciutat, en el seu moment, 
l’explicació del PAUM, sí que val la pena un cop ja aprovat el procés, en 
aquesta edició del Consell de Ciutat o a la propera, que es pugui fer una 
explicació de com ha quedat definitivament tot el Programa d’Actuació 
Municipal. Com vam parlar –a proposta nostra- crec que val la pena que hagi 
un retorn als ciutadans i ciutadanes de com ha quedat l’aprovació definitiva. 
 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels assistents. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
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Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez. 
 
 
 
 
Punt novè.- Aprovar inicialment la modificació de l’article 10 de l’Ordenança 
reguladora del procediment d’autorització municipal d’obres menors de 
Cornellà de Llobregat. 

Aprovar la modificació de 
l’Ordenança del procediment 
d’autorització municipal 
d’obres menors. 

DICTAMEN 
 
... 
 
Vist l’expedient d’aprovació de l’ordenança reguladora del procediment municipal 
d’obres menors de Cornellà de Llobregat que ha estat aprovada definitivament de 
manera automàtica i publicat a efectes de la seva entrada en vigor en el BOP de data 
1 de febrer de 2013. 
 
Vist l’informe de la cap jurídic i administratiu i de la directora d’Acció Territorial i 
Habitatge de data 24 de juliol de 2014. 
 
Vist que la referida Ordenança no preveu cap procediment específic pel 
reintegrament del dipòsit de residus, actualment i exclusivament regulat per la 
normativa autonòmica (Decret 89/2010, de 29 de juny), i que la devolució a 
l’interessat, a manca de regulació específica, es dur a terme mitjançant resolució 
d’alcaldia, la qual cosa entorpeix i genera tràmits innecessaris que entren en 
incoherència amb la tramitació exprés dels dipòsits de garantia de reposició dels béns 
de domini públic recollida a l’article 10 de la mateixa ordenança, generant duplicitat 
de tràmits en un mateix expedient, així com una dilació innecessària en la resolució 
de la sol·licitud del ciutadà, es proposa l’aprovació de la modificació de l’article 10 de 
l’Ordenança reguladora del procediment d’autorització municipal d’obres menors de 
Cornellà de Llobregat en el sentit d’incorporar un darrer paràgraf del següent tenor: 
 
“El mateix procediment se seguirà en el cas de la devolució del dipòsit de residus 
constituït a l’empara de la normativa general o autonòmica. En aquest cas, a més de 
la documentació expressada l’interessat haurà d’aportar document acreditatiu 
d’haver gestionat els residus d’acord amb la normativa vigent”. 
 
Atès que com a conseqüència de l’expressat, quedarà redactat l’article 10 en els 
termes que s’expressen a continuació: 
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“Article 10è. Devolució de dipòsits 
 
Finalitzades les obres projectades, el sol·licitant de la llicència o la comunicació prèvia 
ho comunicarà a l’Ajuntament i podrà sol·licitar la devolució del dipòsit constituït. A 
tal efecte aportarà, cost definitiu de les obres executades, plànols del clavegueram i 
dels fonaments, indicant la fatiga del terreny i fotografies de la façana. 
 
El servei tècnic municipal efectuarà la corresponent inspecció i informarà sobre la 
procedència de la devolució. 
 
Si l’informe tècnic municipal fos favorable, aquest es remetrà amb el vistiplau del 
Regidor delegat amb competències en matèria urbanística al Departament Municipal 
de Tresoreria per tal que s’efectuïn els tràmits de devolució sense necessitat de cap 
resolució ulterior. 
 
El mateix procediment se seguirà en el cas de la devolució del dipòsit de residus 
constituït a l’empara de la normativa general o autonòmica. En aquest cas, a més de 
la documentació expressada l’interessat haurà d’aportar document acreditatiu 
d’haver gestionat els residus d’acord amb la normativa vigent. 
 
Atès el que preveu la Llei 26/2010, del 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de 
les administracions públiques de Catalunya en relació a la simplificació de tràmits. 
 
Atès que, de conformitat amb el que disposen els articles 22.2 d) i 25.2 d) de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local, en concordança amb 
l’article 52.d) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, i amb els articles 58 i 
següents del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals, aprovat per 
Decret núm. 179/95, de 13 de juny, i la resta de legislació aplicable,  
 
Per tot això, el President de la Comissió Informativa de Política Territorial i Seguretat 
proposa al Ple l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar inicialment la modificació de l’article 10 de l’Ordenança reguladora 
del procediment d’autorització municipal d’obres menors de Cornellà de Llobregat en 
el sentit d’incorporar un darrer paràgraf del següent tenor: 
 
“El mateix procediment se seguirà en el cas de la devolució del dipòsit de residus 
constituït a l’empara de la normativa general o autonòmica. En aquest cas, a més de 
la documentació expressada l’interessat haurà d’aportar document acreditatiu 
d’haver gestionat els residus d’acord amb la normativa vigent”. 
 
Segon.- Sotmetre a informació pública el present acord mitjançant la seva publicació 
al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, al Diari de la Generalitat de Catalunya, 
en un dels diaris de major difusió a la ciutat, al taulell d’anuncis de la Corporació, i a 
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la web municipal, per període de trenta dies hàbils, per tal que es puguin formular 
al·legacions i/o suggeriments. 
 
Tercer.- Transcorregut l’esmentat termini sense que s’hagin presentat al·legacions, 
reclamacions i/o suggeriments que suposin modificacions al text de l’article 10 de 
l’Ordenança municipal, aquest s’entendrà definitivament aprovat amb el nou 
redactat que s’expressa: 
 
“Article 10è. Devolució de dipòsits 
 
Finalitzades les obres projectades, el sol·licitant de la llicència o la comunicació prèvia 
ho comunicarà a l’Ajuntament i podrà sol·licitar la devolució del dipòsit constituït. A 
tal efecte aportarà, cost definitiu de les obres executades, plànols del clavegueram i 
dels fonaments, indicant la fatiga del terreny i fotografies de la façana. 
 
El servei tècnic municipal efectuarà la corresponent inspecció i informarà sobre la 
procedència de la devolució. 
 
Si l’informe tècnic municipal fos favorable, aquest es remetrà amb el vistiplau del 
Regidor delegat amb competències en matèria urbanística al Departament Municipal 
de Tresoreria per tal que s’efectuïn els tràmits de devolució sense necessitat de cap 
resolució ulterior. 
 
El mateix procediment se seguirà en el cas de la devolució del dipòsit de residus 
constituït a l’empara de la normativa general o autonòmica. En aquest cas, a més de 
la documentació expressada l’interessat haurà d’aportar document acreditatiu 
d’haver gestionat els residus d’acord amb la normativa vigent.” 
 
 
Quart.- Una vegada aprovat definitivament, de conformitat amb l’article 66 del 
Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals i l’article 65.2 de la Llei 7/1985, 
de 2 de abril, de Bases de Règim Local, publicar la modificació al BOP i comunicar-ho 
a l’Administració de l’Estat i a la Generalitat de Catalunya, als efectes de la seva 
entrada en vigor als quinze dies a comptar de l’endemà de la darrera comunicació. 
 
Tan aviat entre en vigor aquesta modificació, incloure el text íntegre vigent d’aquesta 
Ordenança municipal en l’Intranet municipal i en la pàgina Web de l’Ajuntament, pel 
seu coneixement i consulta pels diferents Departaments municipals i per tota la 
ciutadania. 
 

... 
 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
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Senyor Antonio Martínez Flor, President-Delegat de la Comissió Informativa 
de Política Territorial i Seguretat  
 
Això és un tema purament tècnic. En les obres menors ja es va fer una 
modificació de l’Ordenança pel que era la devolució automàtica quan estan 
acabades, de les fiances que presenten els ciutadans i ciutadanes que 
demanen llicències. Hi ha un tema de residus, la Llei va canviar i també hem 
d’agafar un aval pel tema de residus, i fem el mateix que en les llicències, que 
és la devolució automàtica del tema de residus. 
 
Per tant, estalviem temps als ciutadans i estalviem també un munt de decrets 
que no tenien utilitat en aquests moments. 
 
 
 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels assistents. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez.  
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
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MOCIÓ DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA 
 
Punt desè.- Requerir a la Generalitat de Catalunya mitjançant el 
Departament d'Ensenyament, amb caràcter previ a la interposició del 
corresponent recurs contenciós administratiu, la formalització amb aquest 
Ajuntament dels convenis per al sosteniment del funcionament dels centres 
docents municipals d'ensenyament infantil de 1r. cicle, per als cursos 
escolars 2012-2013, 2013-2014, 2014-2015, i el pagament efectiu, 
incrementat amb els interessos legals corresponents, de la quantitat de 
826.800 euros, derivada de la seva aportació per aquest concepte en el curs 
2011-2012. 

Requerir a la Generalitat 
el pagament efectiu de les  
aportacions curs 2011-2012 

DICTAMEN 
 
... 
 
Mitjançant convenis subscrits amb el Departament d’Ensenyament de la Generalitat 
de Catalunya en dates 3 de novembre de 1992, 29 d’abril de 2004, 23 de desembre de 
2009 i 12 de desembre de 2011, tots ells de duració indefinida, aquest Ajuntament va 
procedir a la creació dels centres docents d’educació infantil de primer cicle següents: 
 
 Escola Bressol Linda vista (Codi de centre 08045823), amb una capacitat màxima 

de 6 unitats i 94 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol La Baldufa (Codi de centre 08045847), amb una capacitat màxima 

de 5 unitats i 84 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol La Trepa (Codi de centre 08045835), amb una capacitat màxima de 

7 unitats i 102 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol Edelweis (Codi de centre 08063451), amb una capacitat màxima de 

5 unitats i 62 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol La Rosa dels Vents (Codi de centre 08071044), amb una capacitat 

màxima de 6 unitats i 87 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol Arc de Sant Martí (Codi de centre 08070091), amb una capacitat 

màxima de 5 unitats i 74 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol Cel Blau (Codi de centre 08045835), amb una capacitat màxima de 

5 unitats i 74 llocs escolars. 
 
 Escola Bressol Torre de la Miranda, actualment anomenada Mag Maginet, (Codi 

de centre 08072553), amb una capacitat màxima de 6 unitats i 94 llocs escolars. 
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Ates que en aquests convenis es contemplava, també amb caràcter indefinit, el 
compromís de la Generalitat de Catalunya de subvencionar l’activitat d’aquests 
centres, es a dir, el seu sosteniment, en funció de la matrícula de cadascú, subvenció 
que va ser concretada en els convenis subscrits per ambdues parts, pels cursos 2005 a 
2012, en dates 10 d’octubre de 2005, 2 de setembre de 2010, 9 de novembre de 2011 
i 9 d’abril de 2013, en els quals es van contemplar les previsions de finançament 
següent: 
 
 Conveni de 10 d’octubre de 2005 
 

Aquest conveni, que es formalitza en el marc del conveni signat el dia 14 de febrer 
de 2005 entre el Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya, i les 
Entitats municipalistes ACM i FMC, per al finançament de la creació de places 
públiques de llars d’infants i per al seu sosteniment, amb l’objectiu d’impulsar la 
creació de 30.000 noves places públiques, l’Ajuntament de Cornellà es va 
comprometre a crear durant la seva vigència, es a dir, des del curs 2005-06 fins el 
curs 2008-09, un mínim de 222 places de les previstes al Mapa de Llars d’Infants 
de Catalunya 2004-2008, i el Departament d’Educació es va comprometre, per la 
seva part, a finançar la despesa corrent de les places de les llars d’infants de 
titularitat municipal amb 1.800 € per alumne equivalent, amb la previsió que si 
durant la vigència del conveni l’Ajuntament no procedia a la creació de les 222 
places de les previstes, el import de la subvenció restaria reduït a 1.100 € per 
alumne equivalent. 
 
Aquestes places van ser creades amb escreix, dins del termini convingut, ja que 
com es dedueix dels convenis signats el dia 23 de desembre de 2009, pels quals es 
van crear les Escoles Bressol Rosa dels Vents, Arc de Sant Martí i Cel Blau, als quals 
ja ens hem referit, es van crear un total de 235 places.  

 
 
 Conveni de 2 de setembre de 2010 
 

En virtut d’aquest conveni el Departament d’Educació de la Generalitat formalitza 
la subvenció atorgada a l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat per Resolució del 
Conseller de 7 de juny de 2010, per import de 984.600 €, a fi de minorar pel curs 
2009-2010 les quotes que suporten les famílies per aquest servei d’ensenyament 
de titularitat municipal, resultant d’aplicar un mòdul de 1.800 € per cada alumne, 
d’acord amb el detall següent: 

 
- Llar d’infants Edelweis, .........................................................  120.600 €. 
- Llar d’infants La Baldufa, ......................................................  120.600 €. 
- Llar d’infants La Trepa, .........................................................  174.600 €. 
- Llar d’infants Linda Vista, .....................................................  145.800 €. 
- Llar d’infants Arc de Sant Martí, ...........................................  133.200 €. 
- Llar d’infants Cel Blau, ..........................................................  133.200 €. 
- Escola Bressol La Rosa dels Vents, .........................................  156.600 €. 
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 Conveni de 9 de novembre de 2011 
 

En virtut d’aquest conveni, que es signa en el marc del nou conveni signat el dia 19 
de novembre de 2010, entre el Departament d’Educació de la Generalitat de 
Catalunya i les Entitats municipalistes ACM i FMC, únicament pel finançament del 
sosteniment de les places públiques de llars d’infants de titularitat de les 
Corporacions locals ja creades, el Departament d’Educació de la Generalitat 
atorga a l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat una subvenció, per import de 
875.200 €, a fi de minorar pel curs 2010-2011 les quotes que suporten les famílies 
per aquest servei d’ensenyament de titularitat municipal, resultant d’aplicar un 
mòdul de 1.600 € per cada alumne equivalent, d’acord amb el detall següent: 

 
- Llar d’infants Edelweis, .........................................................  107.200 €. 
- Escola Bressol La Rosa dels Vents, .........................................  139.200 €. 
- Llar d’infants Cel Blau, ..........................................................  118.400 €. 
- Escola Bressol Arc de Sant Martí, ..........................................  118.400 €. 
- Llar d’infants Linda Vista, .....................................................  129.600 €. 
- Llar d’infants La Baldufa, ......................................................  107.200 €. 
- Llar d’infants La Trepa, .........................................................  155.200 €. 

 
 

Aquest mòdul es fixa en aquesta quantia tot i que en el conveni marc subscrit 
entre el Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya i les Entitats 
municipalistes ACM i FMC el dia 19 de novembre de 2010 es preveia un mòdul de 
1.800 € per alumne equivalent. 

 
 
 
 Conveni de 9 d’abril de 2013 
 

En virtut d’aquest conveni el Departament d’Educació de la Generalitat atorga a 
l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat una subvenció, per import de 826.800 €, a fi 
de minorar pel curs 2011-2012 les quotes que suporten les famílies per aquest 
servei d’ensenyament de titularitat municipal, resultant d’aplicar un mòdul de 
1.300 € per cada alumne equivalent, d’acord amb el detall següent: 

 
- Llar d’infants Edelweis, .........................................................  80.600 €. 
- Llar d’infants La Baldufa, ......................................................  87.100 €. 
- Llar d’infants La Trepa, .........................................................  126.100 €. 
- Llar d’infants Linda Vista, .....................................................  105.300 €. 
- Escola Bressol Arc de Sant Martí, ..........................................  96.200 €. 
- Llar d’infants Cel Blau, ..........................................................  96.200 €. 
- Escola Bressol La Rosa dels Vents, .........................................  113.100 €. 
- Escola Bressol Torre de la Miranda, ......................................  122.200 €. 
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Ates que fins ara, aquestes compromisos de finançament s’han fet efectius per la 
Generalitat de Catalunya sols de manera parcial i impuntual, tal i com es desprèn de 
l’informe núm. 08/118/2014, emès per l’Interventor de l’Ajuntament en data 4 de 
setembre, que acredita que, a dia d’avui, el deute vençut, líquid i exigible ascendeix a 
un total de 826.800 €, segons el detall següent: 
 
 

 
 
 
 
Ates que pels cursos acadèmics 2012/13 i 2013/14, ni tampoc pel proper curs 
2014/2015, s’ha subscrit, per ara, cap conveni que reguli ni asseguri la participació de 
la Generalitat en el finançament d’aquests serveis docents municipals. 
 
Ates que des de les primeres previsions contingudes a l’article 4 de la Llei 5/2004, de 9 
de juliol, de creació de guarderies de qualitat, el legislador ha sigut constant en la 
seva dinàmica d’atribuir a l’Administració autonòmica el deure de garantir el caràcter 
educatiu, la qualitat i els requisits mínims que havien de complir els diversos models 
de guarderies que la realitat catalana exigia, així com el de considerar-les com a una 
part del sistema educatiu, previsions que es contemplen posteriorment en el actual 
EAC, que en el seu article 131, atribueix a l’Administració autonòmica el deure de 
garantir la qualitat del sistema educatiu i el règim de sosteniment amb fons públics. 
 
Aquesta es la raó per la que l’article 42.3 de la Llei 12/2009, de 10 de juliol, 
d’Educació de Catalunya (LEC), estableix que aquest règim de sosteniment ha de 
respondre al que s’estableixi, amb criteris d’eficàcia, en els Pressupostos de la 
Generalitat i, en el seu cas, en els convenis subscrits entre l’Administració educativa i 

APORTACIONS FUNCIONAMENT ESCOLES BRESSOL

id_codi_SubvencioENS EXERCICI Nom Subvenció Subprograma Import Atorgat Ingrés Pendent

Data de 
l'aplicació 

definitiva de 
l'ingrés en 

comptabilitat

AREA

2006 Aportació Ajuntaments titulars de Llars Infants curs 2005-2006 475.200,00 237.600,00 237.600,00 € 10/11/2006 Educació
237.600,00 0,00 € 29/12/2006

156
GENERALITAT 
DE 
CATALUNYA

2007 Aportació Ajuntaments titulars de Llars Infants curs 2006-2007 EDU/419/2007 468.000,00 234.000,00 234.000,00 € 05/06/2007 Educació

234.000,00 0,00 € 04/07/2008

166
GENERALITAT 
DE 
CATALUNYA

2008 Aportació Ajuntament titulars Llars d'Infants curs 2007-2008 EDU/589/2008 473.400,00 236.700,00 236.700,00 € 04/07/2008 Educació

236.700,00 0,00 € 31/12/2008

87
GENERALITAT 
DE 
CATALUNYA

2009 Aportació als Ajutaments titulars Llars Infants curs 2008-2009 EDU/2590/2009 459.000,00 229.500,00 229.500,00 € 26/03/2010 Educació

229.500,00 0,00 € 08/10/2009

741
GENERALITAT 
DE 
CATALUNYA

2010
Aportació a les Corporacions Locals titulars Llars Infants curs 
2009-2010 EDU/2267/2010 984.600,00 196.920,00 787.680,00 € 30/03/2011 Educació

787.680,00 0,00 € 31/12/2010

899
GENERALITAT 
DE 
CATALUNYA

2011
Conveni per al sosteniment funcionament Llars Infants municipals 
curs 2010-2011 Llars Infants '11 875.200,00 410.000,00 465.200,00 € 30/06/2014 Educació

465.200,00 0,00 € 28/11/2013 Educació

1016
GENERALITAT 
DE 
CATALUNYA

2013 Aportació per al manteniment Llars d'Infants  curs 2011-2012 Llar d'Infants 11-12 826.800,00 0,00 826.800,00 € Educació

TOTAL PENDENT A DATA D'AVUI 826.800,00 €
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l’Administració local, que com assenyala el seu article 162.3, son els instruments que 
han de precisar la delimitació de competències i de responsabilitats de cadascuna de 
les dues Administracions implicades i corresponsables, i que l’article 43 de la LEC 
imposi al Govern el deure de garantir que la prestació del servei d’educació a 
Catalunya arribi a ser un referent de qualitat en el procés de consecució de l’equitat i 
la excel·lència. 
 
Ates que en execució d’aquestes previsions i, també, del que disposa l’article 159.6 de 
la LEC, sobre el dret dels municipis a rebre suport en l’exercici de les seves 
competències, es van signar en el seu dia els vuit convenis de creació de les llars 
d’infants municipals, en tots els quals es preveia, amb caràcter indefinit, el deure de 
la Generalitat de subvencionar-les, amb una quantitat per alumne equivalent, sense 
cap altra condició que el fet que l’Ajuntament no obtingués altres subvencions pel 
mateix concepte d’altres Departaments o Organismes autònoms de la Generalitat. 
 
Ates que d’acord amb el que disposen els articles 198.2 i 204 i, també, les Disposicions 
Final 2ª i Addicional 4ª, la Generalitat, ha de subvencionar la creació, consolidació i 
sosteniment de places en les guarderies de titularitat municipal, encara que donant 
més preferència, a l’objectiu de satisfer les necessitats d’escolarització de nens i nenes 
d’entorns, socioeconòmics o culturals desfavorits, i amb aquesta finalitat, la 
Generalitat ha d’establir el finançament d’aquests centres docents municipals 
mitjançant la signatura de convenis amb els Ajuntaments que, a fi de velar perquè 
restin garantides les condicions bàsiques de qualitat que segons la LRC garanteixin la 
prestació d’aquest servei, han d’establir aquest finançament des dels pressupostos de 
la Generalitat, prenen com a referent els criteris aplicats als centres anàlegs de 
titularitat de la Generalitat. 
 
I es que en contra del que ha succeït durant els últims exercicis, en els quals s’ha anat 
reduït significativament aquest finançament (de 1.800 € per alumne equivalent al 
curs 2005-2006, a 1.300 € el curs 2011-2012, i cap finançament pels cursos 
posteriors), la Disposició Final 2ª de la LEC, sobre finançament general, imposa a la 
Generalitat el deure de incrementar progressivament els recursos econòmics 
destinats al sistema educatiu, a fi d’assolir els objectius de la LEC, prenent com a 
referència els països europeus que es distingeixen per la seva excel·lència en 
educació, a fi de situar progressivament la despesa educativa en els vuit anys 
següents, es a dir, abans de 2016, com a mínim, en el 6% del PIB. 
 
Ates que aquest mandat imperatiu legal es directament aplicable al finançament dels 
llars d’infants municipals, com a posa de manifest la Disposició Addicional 4ª de la 
LEC, quan, amb caràcter clarament imperatiu, estableix de forma literal el següent: 
 
... 

1. El Departament ha de revisar amb caràcter periòdic els criteris i les partides 
pressupostàries a què fa referència la disposició final segona, amb l’objectiu 
d’assegurar que els compromisos adquirits en convenis amb els ens locals 
s’ajusten en tot moment a l’evolució real dels costos i dels preus. 

... 
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Ates que, tant la subscripció de convenis amb els municipis per a finançar, 
progressivament, les llars d’infants municipals, com el propi finançament, 
constitueixen una obligació legal permanent de la Generalitat de Catalunya, que ha 
de materialitzar-se en els termes i amb l’abast que l’imposa la LEC, i això sense 
perjudici dels deures financers de la Generalitat envers el finançament dels llars 
d’infants de la seva titularitat la gestió dels quals delegui als ens locals. 
 
Ates que del que anteriorment hem exposat es desprèn que de les determinacions 
legals en matèria de finançament d’aquests tipus de centres docents públics 
contingudes al EAC i a la resta de legislació sectorial autonòmica, molt particularment 
a la LEC, es deriven autèntiques obligacions de l’Administració autonòmica de 
participar significativament en el cofinançament d’aquest servei públic, i que, amb 
independència que aquest finançament s’hagi instrumentat fins ara sota la forma de 
subvenció, aquesta participació financera no es fruit d’una mera liberalitat de la 
Generalitat, sinó que, pel contrari, constitueix una autèntica obligació legal de 
l’Administració Autonòmica susceptible de ser reclamada, fins i tot, per via judicial. 
 
De fet així ho reconeix la pròpia Administració autonòmica quan a la part expositiva 
del conveni subscrit amb aquest Ajuntament el dia 9 d’abril de 2013, s’afirma, 
categòricament, el següent: 
 
... 

L’article 198.2 de la Llei 12/2009, de 10 de juliol, D’ensenyament, disposa que 
el Departament d’Ensenyament ha de subvencionar el sosteniment de places 
per a infants de zero a tres anys en llars d’infants de titularitat municipal. 

... 
 
 
Per tot això aquesta Alcaldia, vist l’informe núm. 50/2014, de 5 de setembre, emes 
per la Secretaria General i d’acord amb el que preveu l’article 44 de la Llei 29/1998, 
de 13 de juliol, reguladora de la Jurisdicció Contenciosa Administrativa, proposa al Ple 
l’adopció dels següents, 
 

ACORDS 
 
Primer.- Requerir a la Generalitat de Catalunya, mitjançant el seu Departament 
d’Ensenyament, amb caràcter previ a la interposició del corresponent recurs 
contenciós administratiu, a fi que, en exercici de les seves competències en matèria 
d’educació i en compliment de les seves obligacions legals, procedeixi de forma 
immediata a: 
 
 Fer efectiu el pagament de la quantitat 826.800 €, més els interessos legals que 

corresponguin, d’acord amb el detall que figura en la part expositiva del present 
acord, en concepte de cofinançament dels centres docents municipals d’educació 
infantil de primer cicle i en compliment dels convenis subscrits amb aquest 
Ajuntament anteriorment relacionats. 
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 Formalitzar amb aquest Ajuntament, amb efectes retroactius des del dia 1 de 

setembre dels anys 2012 i 2013, respectivament, els convenis pel sosteniment del 
funcionament dels centres docents municipals d’educació infantil de primer cicle 
pels cursos escolars 2012-13 i 2013-14, i fer efectiu el pagament de les 
subvencions corresponents, amb reconeixement del dret a percebre els interessos 
meritats des de la data a la qual es retrotragui la eficàcia dels convenis. 

 
Subsidiàriament, pel cas que els convenis no contemplin efectes retroactius, una 
indemnització equivalent al import d’aquests interessos. 

 
 Formalitzar amb aquest Ajuntament el conveni pel sosteniment del funcionament 

dels centres docents municipals d’educació infantil de primer cicle pel curs escolar 
2014-15 abans del inici del curs escolar. 

 
 
Segon.- Comunicar el present acord a la Generalitat de Catalunya, mitjançant el seu 
Departament d’Ensenyament, als efectes legals oportuns, així com als sectors 
municipals afectats, pel seu coneixement i efectes. 
 
Tercer.- En cas de desestimació expressa o tàcita d’aquestes pretensions, facultar a 
aquesta Alcaldia per a interposar-hi el corresponent recurs Contenciós Administratiu 
davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya i per a designar els funcionaris 
que han d’assumir la seva representació i direcció lletrada. 
 

... 
 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Sergio Fernández Mesa, President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Economia i Interior 
 
Començaré aquesta intervenció deixant palès que la història de les escoles 
bressol que veureu durant la meva intervenció, es refereix a un tema molt 
concret de les escoles bressol. 
 
Com dic, la història de les escoles bressol a Cornellà és anterior a què molts 
dels que estem en aquest Ple Municipal ocupéssim càrrec de responsabilitat 
en el nostre Ajuntament. De fet, els convenis subscrits amb el Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, daten de novembre de 1992, 
d’abril de 2004, de desembre de 2009 i de desembre de 2011, i tots ells de 
duració indefinida. 
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A partir d’aquests convenis es van crear vuit escoles bressol amb una 
capacitat màxima de 671 places, 671 llocs escolars. En tots aquests convenis 
es contemplava, també amb caràcter indefinit, el compromís de la Generalitat 
de Catalunya de subvencionar l’activitat d’aquests centres, és a dir, del seu 
sosteniment en funció de la matrícula de cadascú, subvenció que va ser 
concretada en els convenis subscrits per ambdues parts pels cursos 2005 a 
2012, en dates 10 d’octubre de 2005, 2 de setembre de 2010, 9 de novembre 
de 2011 i 9 d’abril de 2013, en els quals es van contemplar les previsions del 
finançament següent: 
 
Conveni de 10 d’octubre de 2005. Aquest conveni es formalitza en el marc 
d’un conveni signat el dia 14 de febrer de 2005 entre el Departament 
d’Educació de la Generalitat de Catalunya i les Entitats municipalistes ACM i 
FMC, per al finançament de la creació de places públiques de llars d’infants i 
per al seu sosteniment, amb l’objectiu d’impulsar la creació de 30.000 noves 
places públiques.  
 
Aquí l’Ajuntament de Cornellà es va comprometre durant la seva vigència, és 
a dir des del curs 2005-06 fins el curs 2008-09, a la creació d’un mínim de 222 
places de les previstes al Mapa de Llars d’Infants de Catalunya 2004-2008, i el 
Departament d’Educació es va comprometre, per la seva part, a finançar la 
despesa corrent de les places de les llars d’infants de titularitat municipal amb 
1.800 € per alumne, amb la previsió de què, si durant la vigència del conveni 
l’Ajuntament no procedia a la creació de les 222 places de les previstes, 
l’import de la subvenció restaria reduït a 1.100 € per alumne equivalent. 
 
Òbviament aquestes places van ser creades amb escreix dins del termini 
convingut, ja que, com es dedueix dels convenis signats el dia 23 de desembre 
de 2009, pels quals es van crear les escoles bressol Rosa dels Vents, Arc de 
Sant Martí i Cel Blau, als quals ja ens hem referit, es van crear un total de 235 
places. 
 
Després, amb el conveni de 2 de setembre de 2010, el conveni de 9 de 
novembre de 2011 i amb el de 9 d’abril de 2013 -que els poden vostès 
consultar, abans hem parlat de la Llei de Transparència- hi van haver més 
compromisos de finançament. Estalvio la lectura perquè pot arribar a ser una 
mica avorrida, però es poden consultar. 
 
Aquests compromisos de finançament que es deriven d’aquests convenis 
s’han fet efectius per la Generalitat de Catalunya solament de manera parcial 
e impuntual, sent el deute vençut líquid i exigible en aquest moment de 
826.800 euros. A tot això hem d’afegir que pels cursos acadèmics 2012-2013, 
2013-2014, i ni tampoc pel proper curs 2014-2015 s’ha subscrit per ara cap 
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conveni que reguli ni que asseguri la participació de la Generalitat en el 
finançament d’aquests serveis docents municipals. 
 
Parlem ara del deure de l’Administració autonòmica. Té efectivament el deure 
de garantir el caràcter educatiu, la qualitat i els requisits mínims que han de 
complir els diversos models d’escoles bressol que la realitat catalana exigeix, 
així com el de considerar-les com una part del sistema educatiu. Tot això ho 
diu la Llei d’Educació de Catalunya. 
 
Amb aquestes previsions es van signar en el seu moment els vuit convenis de 
creació de les llars d’infants municipals, en tots els quals es preveia amb 
caràcter indefinit el deure de la Generalitat de subvencionar-les amb una 
quantitat per alumne equivalent –com he dit abans- sense cap altra condició 
que el fet de què l’Ajuntament no tingués altres subvencions pel mateix 
concepte d’altres departaments o organismes autònoms de la Generalitat, 
com és el cas. 
 
També hem de deixar constància de que en contra del que ha succeït durant 
els últims exercicis, en els quals s’ha anat reduint significativament aquest 
finançament (de 1.800 euros per alumne, equivalent al curs 2005-2006, a 
1.300 euros el curs 2011-2012, i cap finançament pels cursos posteriors), la 
Disposició Final 2ª de la Llei d’Educació Catalana, sobre finançament general 
imposa a la Generalitat el deure d’incrementar progressivament els recursos 
econòmics destinats al sistema educatiu, a fi d’assolir els objectius que 
marcava la mateixa Llei d’Educació de Catalunya, prenent com a referència els 
països europeus que es distingeixen per la seva excel·lència en educació, a fi 
de situar progressivament aquesta despesa educativa en els vuit anys 
següents, és a dir, abans de 2016, com a mínim, en el 6% de PIB, no només ha 
incrementat sinó que ha baixat, i no només ha baixat sinó que els tres últims 
anys no hi ha conveni. 
 
Llavors, tant la subscripció de convenis amb els municipis per a finançar 
progressivament les llars d’infants municipals com el propi finançament, 
constitueixen una obligació legal permanent de la Generalitat de Catalunya, 
que ha de materialitzar-se en els termes i amb l’abast que l’imposa –com ja he 
dit abans- la Llei d’Educació Catalana, i això sense perjudici dels deutes 
financers de la Generalitat envers el finançament de les llars d’infants de la 
seva titularitat la gestió dels quals delegui als ens locals. 
 
És a dir, de tot això es deriven autèntiques obligacions de l’Administració 
Autonòmica de participar significativament en el cofinançament d’aquest 
servei públic, i que, amb independència que aquest finançament s’hagi 
instrumentat fins ara sota la forma de subvenció, aquesta participació 
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financera no és fruit d’una mera liberalitat de la Generalitat, sinó que, pel 
contrari, constitueix una autèntica –com he dit- obligació legal de 
l’Administració Autonòmica, susceptible de ser reclamada, fins i tot, per via 
judicial. 
 
I això, d’aquesta manera ho reconeix la pròpia Administració Autonòmica 
quan en una part d’un conveni subscrit amb aquest Ajuntament el 9 d’abril de 
2013, s’afirma de manera categòrica el següent: 
 
... 

L’article 198.2 de la Llei 12/2009, de 10 de juliol, D’ensenyament, disposa que 
el Departament d’Ensenyament ha de subvencionar el sosteniment de places 
per a infants de zero a tres anys en llars d’infants de titularitat municipal. 

... 
 
 
Per tant el que fem, i amb això acabo, és proposar requerir a la Generalitat de 
Catalunya, mitjançant el seu Departament d’Ensenyament, amb caràcter previ 
a la interposició del corresponent recurs contenciós administratiu, a fi que, en 
exercici de les seves competències en matèria d’educació i en compliment de 
les seves obligacions legals, procedeixi de forma immediata a fer efectiu el 
pagament de la quantitat 826.800 €, més els interessos legals que 
corresponguin, d’acord amb el detall que s’ha fet pels serveis econòmics del 
nostre Ajuntament. 
 
També demanem formalitzar amb aquest Ajuntament amb efectes retroactius 
des del dia 1 de setembre dels anys 2012 i 2013, respectivament, els convenis 
pel sosteniment del funcionament dels centres docents municipals d’educació 
infantil de primer cicle pels cursos escolars 2012-13 i 2013-14, i fer efectiu el 
pagament de les subvencions corresponents, amb reconeixement del dret a 
percebre els interessos meritats des de la data a la qual es retrotraigui la 
eficàcia dels convenis. 
 
No demanem més que el que està aprovat per conveni i el que diu la Llei 
d’Educació Catalana. 
 
Subsidiàriament, pel cas que els convenis no contemplin efectes retroactius, 
una indemnització equivalent a l’import d’aquests interessos. 
 
I, per últim, formalitzar amb aquest Ajuntament el conveni pel sosteniment 
del funcionament dels centres docents municipals d’educació infantil de 
primer cicle, pel curs escolar 2014-15, abans de l’inici del curs escolar que 
òbviament ja s’ha iniciat. 
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Questions aquestes que seran comunicades en temps i forma a la Generalitat 
de Catalunya, mitjançant el seu Departament d’Ensenyament, als efectes 
legals oportuns, així com als sectors municipals afectats pel seu coneixement i 
efectes.  
 
Resumeixo, el que demanem és que paguin a aquesta ciutat 826.800 euros, 
que són els que deuen, que és un deute vençut, líquid i exigible i que es 
formalitzin els convenis que s’havien d’haver formalitzat amb uns convenis 
que abans preveien tot això i que -torno a dir- preveu la Llei d’Educació 
Catalana. Tres convenis 2012-2013, 2013-2014 i 2014-2015, és a dir, fent 
quatre números estem parlant aproximadament de tres milions i mig d’euros. 
 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Recordar que no estem parlant del model educatiu, estem dient simplement 
que hi ha més d’una vintena d’Ajuntaments que fa temps que estem parlant 
entre nosaltres i que no trobem cap resposta que ens permeti afrontar 
aquesta situació que és insostenible. 
 
A la ciutat aquesta situació l’ha suportat fonamentalment l’Ajuntament i no 
les famílies. No hem volgut derivar aquesta absència de finançament al cost 
que representa per a les famílies però, evidentment, la ciutat sí que ho ha 
afrontat. I portem ja quatre cursos. Això vol dir que nosaltres hem d’iniciar 
aquesta via, esperem que no faci falta i que la reclamació ja per sí provoqui 
una situació d’acord, perquè el problema més greu no és tan sols que no 
paguen, el problema més greu és que no sabem en els cursos del 2012 al 2015 
de quins diners estem parlant, potser un euro, potser cinc-cents o potser un 
milió d’euros, no ho sabem. 
 
És evident que el personal treballa a les escoles, les escoles funcionen, el 
manteniment es fa, les actuacions es fan, funcionen correctament, però l’altra 
Administració a qui tocaria afrontar una part d’aquesta despesa de 
finançament, evidentment per motius que també tots coneixem, no ho té 
com una prioritat. 
 
I crec que ja val la pena dir: “escolti, si no ens podem posar d’acord, doncs 
aniríem als Tribunals”. Tampoc passa res. 
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Senyora Mònica Badia i Cortada, Regidora del Grup Municipal de CiU 
 
Nosaltres ens abstindrem en aquesta Moció d’Alcaldia. No perquè no 
estiguem d’acord amb requerir, tal i com explicava ara l’Alcalde, a la 
Generalitat el pagament del deute acumulat, per una banda, i també la 
signatura dels convenis dels cursos pendents, ja que evidentment, allò que 
s’ha compromès s’ha de complir, els acords són per complir-los. 
 
Però les dades i la informació que surten en el redactat d’aquesta Moció no 
coincideix plenament amb la informació que nosaltres tenim i, per tant, és per 
això que nosaltres ens abstindrem. 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Parlarem d’això. En tot cas, com desprès hi ha una Moció en relació a les 
escoles bressol, potser després matisarem alguna cosa més, però per a 
nosaltres, la nostra principal conclusió, desprès de molts anys d’haver portat 
aquest debat varies vegades, d’haver presentat Mocions aquí, d’haver 
debatut Mocions en altres instàncies, d’haver escoltat debats al Parlament, la 
nostra conclusió és que la Generalitat no creu en el 0-3 i no vol als 
Ajuntaments com una institució o administració educativa que pugui tenir 
competències educatives. 
 
Ho tinc clar del Partit Popular i del Govern de l’Estat, això està clar, només 
veient la LOMCE un té clar que el Govern de l’Estat no vol que els 
Ajuntaments tinguin cap tipus de competència educativa. La LOMCE, l’RSAL i 
les Llei que ho poden acompanyar. I alhora crec que el Govern de la 
Generalitat està en la mateixa conjuntura i, per tant, en aquests moments no 
aposten pel model 0-3 i no volen que hi hagi una competència educativa en 
els Ajuntaments, contràriament del que fan la majoria de països europeus en 
els quals aquests mateixos governs desprès diuen emmirallar-se, França, 
Alemanya, Itàlia, Anglaterra, fins i tot part dels Estats Units, on es considera 
que l’etapa 0-3 és pedagògicament clau i es considera que són els 
Ajuntaments que estan més a prop, qui ha de gestionar la majoria de les 
competències pel que fa a educació infantil, ja no només 0-3 sinó en general a 
l’educació infantil. 
 
Per a nosaltres aquesta és la conclusió que hi ha, però en paral·lel hi ha un 
element clau, i és que hi ha una deslleialtat institucional enorme, no només 
amb l’Ajuntament de Cornellà sinó en general, amb els Ajuntaments que van 
fer una aposta per tenir uns serveis necessaris pels seus ciutadans i les seves 
ciutadanes, i la Generalitat ha decidit que no col·labora.  
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I per a nosaltres -com ha dit l’Alcalde abans i es diu a la Moció- l’educació és 
una prioritat i l’educació 0-3 és una prioritat. I garantir en paral·lel, no per 
davant, però també garantir en paral·lel que les famílies poden tenir un lloc 
on tinguin possibilitats d’atenció educativa dels seus fills i en paral·lel puguin 
buscar feina també és una prioritat. 
 
Crec que en aquest moment cap de les opcions per les quals s’havia de 
reforçar l’educació 0-3 entren en el programa ni del Govern de Catalunya ni 
del Govern de l’Estat, i malauradament tampoc dels qui els hi donen suport en 
la votació dels pressupostos, perquè en definitiva també hi ha algú que dóna 
suport a la votació dels pressupostos. 
 
En resum, tot el suport a la decisió de l’Ajuntament de requerir aquests 
diners, siguin aquests o siguin una mica més o siguin una mica menys. La 
nostra visió està clara, el cost d’una plaça d’escola bressol no pot baixar 
perquè això vol dir baixar la qualitat educativa. I no pot pujar l’aportació de 
les famílies i de l’Ajuntament en aquest cost-plaça. Per tant, és una 
responsabilitat de país que hauria d’estar en l’agenda de la Conselleria, i 
segurament, si ens deixessin el pressupost de la Conselleria d’Ensenyament a 
uns quants dels que estem aquí, li diríem d’on pot treure els diners per pagar 
les escoles bressols municipals. I se m’acut algun conveni amb alguna escola 
d’élite, però alguna despesa més també li podria suggerir que retallés per 
posar els diners que ens falten. 
 
 
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
Únicament dir que en la intervenció de Sergio ha quedat suficientment clara la 
situació. És un deute que ve des de l’any 2011-2012, que en els successius ni 
se sap -com també molt bé s’ha explicat- a quant pujaria això. 
 
Entenem que és una prioritat, encara que els vaticinis o auguris, no sé molt bé 
què és el que ha fet el Portaveu d’Iniciativa amb les prioritats del Govern de la 
Nació, del Govern de la Generalitat, bé, ha barrejat una mica tot el que li ha 
vingut de gust. Del que es tracta és que ara hi ha un deute, és efectivament un 
deute exigible i nosaltres, per suposat, recolzem que s’exigeixi aquest deute 
amb les mesures que ara s’estan prenent i les que es creguin oportunes 
posteriorment. 
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VOTACIÓ 
 
Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels assistents. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E, senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez.  
 
 
 
 

II 
 

PART DE CONTROL 
 
 
 
MOCIONS DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS 
 
 
Primera.- Moció del Grup Polític Municipal del PSC, per impulsar la tarifació 
social a les escoles bressol. 

Moció PSC, per impulsar 
la tarifació social a les 
escoles bressol. 
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MOCIÓ 
 
... 
 
L’educació és l’element estratègic prioritari d’una societat, per avançar en la cohesió 
social del territori, per sortir de la crisi econòmica i per plantar cara al fracàs escolar i 
per avançar en la millora dels resultats educatius, perquè volem una societat més 
formada, més justa, més igualitària i amb majors oportunitats per a tothom, sigui 
quina sigui la renda i procedència de les famílies. 
 
Defensem l’etapa educativa dels zero als 3 anys, pel que aporta al desenvolupament 
de les potencialitats de l’infant i pels posteriors beneficis en la consecució amb èxit 
dels ensenyaments obligatoris, que creiem que contribueix a la igualtat 
d’oportunitats i a la cohesió social. 
 
El veritable suport a les famílies és el que dóna possibilitats de conciliació laboral amb 
la vida personal de pares i mares. Especialment aquestes, i els diferents models de 
família existents, fan que les dones precisin de polítiques que garanteixin la seva 
autonomia personal i les seves oportunitats de viure i de tenir cura dels seus fills i de 
les seves filles. 
 
El suport que aquest ajuntament ve donant a les polítiques d’educació i d’infància 
s’inicien l’any 1996 amb unes ordenances fiscals que recullen reduccions de quotes en 
l’ensenyament per a les famílies de les escoles bressol municipals, en funció de la 
renda per càpita mensual de les mateixes. Que, en el cas del curs 2013/2014 les 
reduccions de quotes han beneficiat l’11% de l’alumnat; i el nombre de beques 
menjador atorgades el curs que acaba de finalitzar ha suposat el 12% d’infants. 
 
A més per al curs vinent la quota de material quedarà prorratejada durant 11 mesos, i 
les famílies podran mantenir la voluntarietat en l’assistència durant el mes de juliol 
sense perjudici de perdre la plaça. A més d’altres mesures que s’estan estudiant a 
partir de les propostes fetes les associacions de mares i de pares de la ciutat. 
 
S’ha de remarcar el caràcter de l’etapa educativa de les llars d’infants, en un marc 
global de polítiques públiques d’infància i família plenament integrades. 
 
Donat que és vigent l’actual model d’atenció educativa dels infants dels zero als 3 
anys i de la xarxa de llars d’infants de titularitat pública creada per la Llei 5/2004, de 
9 de juliol, del Parlament de Catalunya de creació de llars d’infants de qualitat, s’ha 
de garantir a les administracions locals el pagament dels deutes pendents derivats de 
les despeses efectuades en concepte de funcionament i places de llars d’infants que 
correspon a la Generalitat. I en aquest sentit, s’han de promoure acords financers 
entre administracions per a contribuir al funcionament i la sostenibilitat i agilitzar els 
pagaments pendents. 
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S’ha de recordar un cop més la nostra preocupació davant les decisions que està 
prenent en el terreny de l’educació tant el Govern de Catalunya com el Govern 
d’Espanya. I d’aquestes, una d’especialment alarmant que és com la Generalitat de 
Catalunya aborda l’etapa educativa dels zero als 3 anys, trencant unilateralment el 
compromís de corresponsabilitat en el sosteniment de la xarxa pública de les bressol a 
tot Catalunya, abandonant la signatura dels convenis de finançament des del curs 
2010/2011. 
 
Els compromisos de finançament per part de la Generalitat s’han fet efectius sols i 
parcialment de manera impuntual i el deute vençut, líquid i exigible ascendeix a un 
total de 826.800 euros. A més, per als cursos acadèmics 2012/13 i 2013/14, i per a 
l’actual curs que acaba de començar 2014/15 no s’ha subscrit per ara, cap conveni 
que reguli ni asseguri la participació de la Generalitat de Catalunya en el finançament 
d’aquests serveis docents municipals. Per tant, l’estimació del deute aproximat amb 
aquest Ajuntament ascendeix a un total de 3.307.200 euros. 
 
Per tot això exposat, es proposa al Ple Municipal l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Estudiar i acordar, si s’escau, la proposta d’establir els preus de les llars 
d’infants en funció de la renda de les famílies i la tarifació social a les llars d’infants, i 
dels serveis educatius de petita infància, amb respecte, en qualsevol cas, al principi 
d’autonomia local, i per a aplicar-la quan les circumstàncies econòmiques ho 
permetin. 
 
Segon.- Informar i traslladar els següents acords a la Consellera d’Ensenyament de la 
Generalitat de Catalunya, a tots els grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, 
a la Federació de Municipis de Catalunya (FMC), a l’Associació Catalana de Municipis 
(ACM), a la FAPAC, a la FAMPA Cornellà i a cadascuna de les associacions de mares i 
pares de la xarxa d’escoles bressol de Cornellà de Llobregat. 
 

... 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyora Emilia Briones Matamales, Portaveu del Grup Municipal del PSC-PM 
 
Aquesta Moció va molt en el sentit del punt que acabem d’aprovar. Com que 
Convergència al mes de juliol no va voler parlar de les escoles bressol en el 
Ple, nosaltres hem presentat la mateixa Moció que no se’ns va deixar debatre 
perquè sí ens interessa deixar clar quin és el nostre posicionament al 
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respecte, i reclamar allò que se’ns deu per part de la Generalitat de Catalunya, 
tal i com s’ha debatut en el punt anterior. 
 
És obvi que l’educació és l’element estratègic prioritari d’una societat. 
Nosaltres defensem l’etapa educativa dels 0 als 3 anys, pel que aporta al 
desenvolupament de les potencialitats de l’infant, contribuint a la igualtat 
d’oportunitats i a la cohesió social. 
 
El veritable suport de les famílies és aquell que dóna possibilitats de 
conciliació laboral amb la vida personal de pares i mares, i hem fet des 
d’aquest Ajuntament una forta i clara aposta.  
 
El suport que aquest Ajuntament ve donant a les polítiques d’educació i 
d’infància s’inicien l’any 1996, amb unes ordenances fiscals que recullen 
reduccions de quotes en l’ensenyament per a les famílies de les escoles 
bressol municipals en funció de la renda per càpita mensual de les mateixes, 
que en el cas del curs 2013/2014, les reduccions de quotes han beneficiat a un 
11% de l’alumnat. Cal destacar el nombre de beques menjador atorgades, que 
en aquest curs passat ha suposat i ha beneficiat un 11% dels infants. 
 
A més, per aquest curs 2014/2015 la quota mensual del material quedarà 
prorratejada en 11 mensualitats. I també continuem impulsant noves mesures 
i escoltant també les propostes que ens venen des de les Associacions de 
Pares i Mares de la ciutat. Però també és veritat que per contribuir al 
funcionament i la sostenibilitat d’aquest servei, cadascú –com dèiem abans- 
ha de pagar la part que li toca.  
 
Nosaltres, aquest Ajuntament, hem penjat a les vuit escoles municipals un 
cartell informatiu on diem quina és la part que paga cadascú. Aquest 
Ajuntament aporta un 70% de tot el que gastem en mantenir les escoles 
bressol, les famílies paguen un 30% i la Generalitat de Catalunya zero. I això 
no pot ser. I en aquest sentit, hem presentat abans el punt del Ple.  
 
S’ha de recordar un cop més la nostra preocupació davant les decisions que 
està prenent en el terreny de l’educació tant la Generalitat com el Govern de 
l’Estat. I en aquest sentit és especialment alarmant que la Generalitat de 
Catalunya aborda l’etapa educativa dels zero als tres anys trencant 
unilateralment el compromís de recolzament en el sosteniment de la xarxa 
pública de les escoles bressol de tota Catalunya, abandonant la signatura dels 
convenis de finançament des del curs 2010/2011. 
 
Els compromisos de finançament per part de la Generalitat de Catalunya s’han 
fet efectius –com dèiem abans- sols i parcialment de manera impuntual, i el 
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deute vençut, líquid i exigible –dèiem abans- que ascendeix a un total de 
826.800 euros. A més, per als cursos acadèmics 2012/13, 2013/14 2014/15 
encara no s’ha signat cap conveni. I, per tant, l’estimació del deute aproximat 
amb aquest Ajuntament ascendeix a un total de 3.307.200 euros 
aproximadament. 
 
I aquest és el drama que avui estem explicant. Davant d’això, què proposem?. 
Primer, estudiar i acordar, si s’escau, la proposta d’establir els preus de les 
llars d’infants en funció de la renda de les famílies i la tarifació social a les llars 
d’infants, i dels serveis educatius de petita infància, respectant, en qualsevol 
cas, el principi d’autonomia local, i per a aplicar-la quan les circumstàncies 
econòmiques així ens ho permetin 
 
Al segon punt donaríem trasllat a qui correspongui, tal i com es recull a la 
Moció. 
 
 
Senyora Mònica Badia i Cortada, Regidora del Grup Municipal de CiU 
 
Efectivament la Moció que presenta el Grup Socialista al Ple de setembre 
realment és un “Deja vú” pels diferents Grups Municipals. Recordem una mica 
els fets, potser no van anar ben bé com explica la Tinenta d’Alcalde. 
 
En el passat Ple del mes de juliol, el Grup de Convergència i Unió vam 
presentar una Moció amb el mateix títol i el mateix objectiu, que era l’impuls 
de la tarifació a les escoles bressol, de suport a aquelles famílies que més els 
hi cal, tal i com ho fan municipis de la nostra comarca com és el cas de Sant 
Feliu de Llobregat o el Prat de Llobregat. Però el Grup Socialista, en comptes 
de fer esmenes a la nostra Moció, que és el que normalment s’estila i poder 
arribar a uns acords, presenta una Moció alternativa que va fer que nosaltres 
haguessim de retirar la nostra. Els fets realment van ser aquests, no?. 
 
Per què es fa això que no és la primera vegada que passa?. Ha passat en 
aquest tema, però ha passat en molts altres, perquè potser el que passa és 
que el Grup Socialista vol que quedi constància que qui presenta la Moció és 
el seu Grup i no el Grup de Convergència i Unió. En definitiva el que veiem 
nosaltres és això. 
 
Sobre la Moció que avui es presenta, nosaltres realment no estem d’acord 
evidentment amb tots els punts que surten en aquesta Moció, però sí en 
l’objectiu final que es pretén aconseguir que és fer definitivament aquest 
estudi, arribar a l’acord d’establir els preus i la tarifació social de les escoles 
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bressol en funció de la renda de les famílies i també de les seves 
circumstàncies personals. És per això, doncs, que nosaltres votarem a favor. 
 
Ara bé, amb aquesta estratègia seva hem perdut dos mesos. Durant aquest 
temps ja s’hagués pogut estar treballant, el que passa és que realment, ben 
comptat, no són dos mesos són més de dos anys perquè aquest Grup ja fa dos 
anys que va fer aquesta proposta. Per tant, es porten dos anys estudiant 
exactament com s’ha de fer la tarifació social. Ara sembla que amb les 
esmenes que presenta Iniciativa Verds-Esquerra Unida Alternativa ja tindrem 
una data, perquè sembla -això es suposa- que prosperarà, i sembla que això ja 
es podrà aplicar pel proper curs 2015/16.  
 
Per tant, en aquest sentit, el nostre vot favorable tant en la part de les 
esmenes com a la Moció. 
 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Bé, la Portaveu de Convergència per un tema d’ordre m’ha precedit. 
Nosaltres, evidentment, estem d’acord amb el gruix central de la Moció que 
presenta el Grup Socialista. En tot cas, hem fet una esmena que em sembla 
que és de calendari i d’ampliació o de matís, per un tema que per a nosaltres 
és important. La tarifació social ens ha de servir bàsicament per intentar que 
aquella gent que en aquests moments no pot accedir als serveis públics pugui 
accedir, no amb una quota zero sinó amb quota diferent a la quota màxima. 
 
En definitiva, com molt bé explicava la Portaveu de Convergència en la seva 
intervenció, diferents Ajuntaments del voltant el que estan fent és intentar 
veure qui està fent servir els serveis municipals, i el que ens estem adonant en 
general, això està passant en tota la província, és que hi ha les famílies en una 
situació més o menys estable dins de les dificultats, continuen portant als 
nens i les nenes, però també continuen fent ús dels serveis municipals. En 
aquest cas estem parlant de les escoles bressol, però podríem parlar dels 
Parcs Esportius, de serveis culturals, d’altres serveis. 
 
Aquelles famílies amb una situació greu de necessitat social, gràcies a l’ajuda 
de l’Ajuntament, en alguns casos entren però la situació quan ja no és greu, 
de pobre de solemnitat -perquè se m’entengui- és difícil que o vinguin als 
serveis socials a sol·licitar suport o que tenen una situació més complicada, els 
és difícil accedir a l’escola bressol o altres serveis educatius com pot ser 
l’Escola de Música o altres serveis esportius. 
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Per tant, la voluntat de la tarifació social és intentar que aquest sector 
intermedi –perquè se m’entengui- de població, pugui accedir als serveis 
educatius amb una quota intermèdia o quotes intermèdies a les que té la gent 
que paga el 100%, i a la gent que paga un percentatge molt més reduït. 
 
En definitiva el que estem plantejant és que per fer-ho just i objectiu, la única 
manera que se’ns ocorre fer-ho és buscar en funció de la situació econòmica, 
per tant de la renda de les famílies. Creiem que és el més objectiu però 
possible, i segurament que pugui ser més just. 
 
I que quedi clar que el que estem fent no és per pujar les quotes ni per tenir 
més gent beneficiària sinó intentar que aquesta gent amb una situació 
intermèdia, amb una situació segurament més mutable laboralment (que avui 
perdo la feina, que avui la tinc, que avui entro), puguin continuar portant als 
nens i les nenes a l’escola bressol. I alhora el que plantegem també és, per 
una qüestió de calendari i de cursos, i segurament també de responsabilitat 
dels que estem aprovant avui les coses, perquè no sabem quants i quantes 
d’aquí estarem a partir del segon semestre del 2015 asseguts en aquest Ple, 
creiem que era rigorós, com a mínim, comprometre’ns com a Ple a intentar 
tenir això abans d’acabar el mandat que, en definitiva, com tots i totes sabeu 
acaba al maig del 2015 i, per tant, intentar tenir-ho durant el primer semestre 
del 2015 abans de començar preinscripcions, ens semblava que era rigorós. 
 
Sabem que estem posant deures a l’equip de Govern i que obligarà a un 
esforç important de l’equip de Govern poder concretar això, però creiem que 
val la pena, com a mínim, intentar-ho, i veure si és possible aconseguir que 
alguns dels nens i les nenes que avui no van a l’escola bressol hi puguin anar el 
curs vinent. 
 
Per no allargar el debat, per un tema de al·lusions -abans no m’ha deixat 
parlar- quan jo he parlat en el punt anterior de què el Partit Popular no aposta 
pel 0-3, he fet referència a dues Lleis aprovades pel seu Govern. No estava 
fent divagacions, a vegades potser ho faig però en aquest punt no ho estava 
fent, estava dient que la Llei Orgànica d’Educació que va aprovar el senyor 
Wert, diu que l’educació 0-3 és una etapa assistencial i la Llei de Reforma de 
l’Administració Local que ha aprovat el Govern de Rajoy diu que els 
Ajuntaments no tenen competència en educació infantil. Ja està, simplement, 
he fet referència a això. 
 
L’esmena presentada pel Grup Municipal d’ICV-EUiA és la següent: 
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... 
 
Afegir en el quart paràgraf de l’exposició de motius desprès de “el 12% d’infants.” 
“Tot i això l’Ajuntament de Cornellà està disposat a millorar la igualtat d’oportunitats 
dels infants a la nostra ciutat, reduint encara més les dificultats d’accés de les famílies 
a un servei educatiu bàsic com són les escoles bressol.” 
 
Substitució dels ACORDS per: 
 
Primer.- Realitzar dins del primer semestre de l’any vinent i abans de la preinscripció 
2015/2016, una proposta de preus de l’escola de música, de les escoles bressols, i 
d’aquells serveis municipals que es puguin associar de forma similar a les mateixes 
finalitats educatives, en funció de la renda de les famílies (sistema de tarifació social), 
i dels serveis de petita infància, i reclamar a la Generalitat de Catalunya la seva 
participació econòmica obligada en un servei bàsic per l’educació de la infància. 
 
Segon.- Informar i traslladar els següents acords a la Consellera d’Ensenyament de la 
Generalitat de Catalunya, a tots els grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, 
a la Federació de Municipis de Catalunya (FMC), a l’Associació Catalana de Municipis 
(ACM), a la FAPAC, a la FAMPA de Cornellà i cadascuna de les associacions de mares i 
pares de la Xarxa d’Escoles Bressol de Cornellà de Llobregat. 
 

... 
 
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
Començaré parlant de la Moció que ens presenten avui la de tarifació social 
de les escoles bressol. Si que és cert que la proposta d’una tarifació social, 
inclús bonificacions per a famílies nombroses o monoparentals o inclús la 
revisió de la tarifa, una vegada començat el curs si una família es veu afectada 
per una variació de la seva renta, són qüestions a tenir en compte. 
 
Però a la proposta que ens presenten no queden clares totes aquestes 
qüestions ni la possible manera de donar-li solució. La proposta que es 
planteja a la Moció té sentit, però nosaltres creiem que falten algunes coses 
per determinar. És a dir, a nosaltres ens preocupen els interessos de tots els 
ciutadans i ciutadanes de Cornellà, i tots sabem que a la nostra ciutat no hi ha 
grans fortunes, no hi ha grans capitalistes sinó que el que hi ha en el millor 
dels casos són famílies on els dos treballen, han de pagar una hipoteca a final 
de mes, han de pagar un arrendament, costa molt arribar a final de mes. I per 
això el primer plantejament que ens fem és qui pagarà aquestes diferències 
en el preu de les escoles bressol, la Generalitat que ens deu 826.800 euros des 
de 2011 i no sabem els anys successius?. Assumirà el nostre Ajuntament 
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encara més càrregues? el que suposaria també la resta de ciutadans o, 
directament, la resta de pares i mares. 
 
És a dir, es pretén augmentar el preu ja establert a la resta d’usuaris d’escoles 
bressol?. No ens queda molt clar amb la Moció.  
 
I seria convenient que tot això quedés clar per a poder decantar el nostre vot. 
 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Jo ho intentaré aclarir. 
 
La Moció només el que indica és: “escolti’m, ho estudiem”. I ho estudiem 
perquè és un acord que tenim de coses a fer des del punt de vista social, però 
jo no vull enganyar a ningú, mai ho he fet i sobre aquest tema tampoc ho faré. 
 
Aquí no es tracta de quin partit aprova la Moció o impulsa la Moció. Tal i com 
està el pati, d’això no va. Ho dic una mica per evitar polèmiques estèrils. 
 
També és cert que nosaltres l’hem donat moltes voltes perquè el que vostè 
plantejava jo també ho penso. Vull dir, estem parlant de diners, no de 
paraules ni de conceptes. I si en aquests moments identifiquem que tenim un 
problema de finançament i si expliquéssim a la ciutat què costa un servei per 
a 650 famílies, ja veuríem què ens diria la ciutat. No ens enganyem!. 
 
I per tant, és veritat, aquí hi ha una columna que es dirà: “elements socials”. 
Però això, com es finança?. Ho tenim que estudiar. Tenim que veure aquestes 
iniciatives que s’han posat en marxa al Prat, a Sant Feliu, a altres llocs que 
sabem que del tot no funcionen, perquè tenen el seu problema. El problema 
és com finances. “Lo gratis no existe”. Si un no paga, això vol dir que un altre 
paga per ell i pel que no paga, això és així, en l’Administració i en tot el que 
són serveis públics. I això ho hem d’estudiar bé. 
 
Ara hi ha un compromís de donar-hi la volta, no tan sols a les escoles bressol 
sinó a alguns serveis més. Veure de què estem parlant, si és un tema de 
rendes o és un tema d’accés, de problemes que tenen en aquests moments 
dificultats socials. Vull deixar clar també que prefereixo prioritzar a la gent 
que té dificultats socials i no fer un nivell de rendes. He dit que prefereixo, 
però la Moció no pot indicar ja quin és el camí, perquè aleshores no 
aprovaríem una Moció per estudiar, aprovaríem una Moció diferent a tot això. 
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Però jo en aquest moment prefereixo -que ho estem fent- aclarir i identificar 
que gent per problemes socials pugui accedir als serveis, que no fer una 
distribució de rendes, perquè el primer problema que tindria seria identificar 
rendes, i aleshores crec que el que hem de fer és això. Vull dir, donar-li una 
volta i poder estudiar varies coses. Quin univers tenim de persones que poden 
utilitzar aquest servei, identificar el tema de rendes, veure altres iniciatives 
que s’han portat a terme i escoltar-los per veure els seus pro i contres, i fer 
una proposta que, abans de portar-la al Ple -que a més en aquest cas no 
caldria portar-la al Ple perquè això és un acord de la Junta de Govern Local- es 
parlaria amb tots els Grups Municipals, evidentment abans de prendre 
qualsevol decisió definitiva sobre aquest assumpte. 
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
Només dir que avui en aquesta Moció ens abstindrem, a l’espera de que se’ns 
informi, encara que sigui a través de Junta de Govern Local, que s’informi a la 
resta de Grups de quines seran les mesures concretes. 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmesa a votació l’esmena presentada pel Grup Municipal d’ICV-EUiA és 
aprovada per majoria absoluta dels assistents. 
 

Abstenció: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E,senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
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Després d’això la moció queda redactada en els termes següents: 
 
... 
 
L’educació és l’element estratègic prioritari d’una societat, per avançar en la cohesió 
social del territori, per sortir de la crisi econòmica i per plantar cara al fracàs escolar i 
per avançar en la millora dels resultats educatius, perquè volem una societat més 
formada, més justa, més igualitària i amb majors oportunitats per a tothom, sigui 
quina sigui la renda i procedència de les famílies. 
 
Defensem l’etapa educativa dels zero als 3 anys, pel que aporta al desenvolupament 
de les potencialitats de l’infant i pels posteriors beneficis en la consecució amb èxit 
dels ensenyaments obligatoris, que creiem que contribueix a la igualtat 
d’oportunitats i a la cohesió social. 
 
El veritable suport a les famílies és el que dóna possibilitats de conciliació laboral amb 
la vida personal de pares i mares. Especialment aquestes, i els diferents models de 
família existents, fan que les dones precisin de polítiques que garanteixin la seva 
autonomia personal i les seves oportunitats de viure i de tenir cura dels seus fills i de 
les seves filles. 
 
El suport que aquest ajuntament ve donant a les polítiques d’educació i d’infància 
s’inicien l’any 1996 amb unes ordenances fiscals que recullen reduccions de quotes en 
l’ensenyament per a les famílies de les escoles bressol municipals, en funció de la 
renda per càpita mensual de les mateixes. Que, en el cas del curs 2013/2014 les 
reduccions de quotes han beneficiat l’11% de l’alumnat; i el nombre de beques 
menjador atorgades el curs que acaba de finalitzar ha suposat el 12% d’infants. Tot i 
això l’Ajuntament de Cornellà està disposat a millorar la igualtat d’oportunitats dels 
infants a la nostra ciutat, reduint encara més les dificultats d’accés de les famílies a 
un servei educatiu bàsic com són les escoles bressol. 
 
A més per al curs vinent la quota de material quedarà prorratejada durant 11 mesos, i 
les famílies podran mantenir la voluntarietat en l’assistència durant el mes de juliol 
sense perjudici de perdre la plaça. A més d’altres mesures que s’estan estudiant a 
partir de les propostes fetes les associacions de mares i de pares de la ciutat. 
 
S’ha de remarcar el caràcter de l’etapa educativa de les llars d’infants, en un marc 
global de polítiques públiques d’infància i família plenament integrades. 
 
Donat que és vigent l’actual model d’atenció educativa dels infants dels zero als 3 
anys i de la xarxa de llars d’infants de titularitat pública creada per la Llei 5/2004, de 
9 de juliol, del Parlament de Catalunya de creació de llars d’infants de qualitat, s’ha 
de garantir a les administracions locals el pagament dels deutes pendents derivats de 
les despeses efectuades en concepte de funcionament i places de llars d’infants que 
correspon a la Generalitat. I en aquest sentit, s’han de promoure acords financers 
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entre administracions per a contribuir al funcionament i la sostenibilitat i agilitzar els 
pagaments pendents. 
 
S’ha de recordar un cop més la nostra preocupació davant les decisions que està 
prenent en el terreny de l’educació tant el Govern de Catalunya com el Govern 
d’Espanya. I d’aquestes, una d’especialment alarmant que és com la Generalitat de 
Catalunya aborda l’etapa educativa dels zero als 3 anys, trencant unilateralment el 
compromís de corresponsabilitat en el sosteniment de la xarxa pública de les bressol a 
tot Catalunya, abandonant la signatura dels convenis de finançament des del curs 
2010/2011. 
 
Els compromisos de finançament per part de la Generalitat s’han fet efectius sols i 
parcialment de manera impuntual i el deute vençut, líquid i exigible ascendeix a un 
total de 826.800 euros. A més, per als cursos acadèmics 2012/13 i 2013/14, i per a 
l’actual curs que acaba de començar 2014/15 no s’ha subscrit per ara, cap conveni 
que reguli ni asseguri la participació de la Generalitat de Catalunya en el finançament 
d’aquests serveis docents municipals. Per tant, l’estimació del deute aproximat amb 
aquest Ajuntament ascendeix a un total de 3.307.200 euros. 
 
Per tot això exposat, es proposa al Ple Municipal l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Realitzar dins del primer semestre de l’any vinent i abans de la preinscripció 
2015/2016, una proposta de preus de l’escola de música, de les escoles bressols, i 
d’aquells serveis municipals que es puguin associar de forma similar a les mateixes 
finalitats educatives, en funció de la renda de les famílies (sistema de tarifació social), 
i dels serveis de petita infància, i reclamar a la Generalitat de Catalunya la seva 
participació econòmica obligada en un servei bàsic per l’educació de la infància. 
 
Segon.- Informar i traslladar els següents acords a la Consellera d’Ensenyament de la 
Generalitat de Catalunya, a tots els grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, 
a la Federació de Municipis de Catalunya (FMC), a l’Associació Catalana de Municipis 
(ACM), a la FAPAC, a la FAMPA de Cornellà i cadascuna de les associacions de mares i 
pares de la Xarxa d’Escoles Bressol de Cornellà de Llobregat. 
 

... 
 
 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmesa a votació la Moció amb l’esmena presentada pel Grup Municipal 
d’ICV-EUiA és aprovada per majoria absoluta dels assistents. 
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Abstenció: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E,senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 
 
 
Segona.- Moció del Grup Polític Municipal del PSC, sobre el pagament de les 
plusvàlues. 

Moció PSC, sobre el  
pagament de les plusvàlues. 

MOCIÓ 
 
... 
 
Atès que la gestió de les prestacions econòmiques des de l’administració local està 
regulada, entre d’altres, per la normativa següent: 
 
 Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, article 25.2 

apartat K (on es contempla la prestació de serveis socials, de promoció i reinserció) 
i, en l’article 26 (on es determinen els serveis a prestar per part de municipis). 
Estableix la competència bàsica municipal. 

 
 Llei 13/2006, de 27 de juliol, de prestacions socials de caràcter econòmic. 

Determina el règim jurídic propi de les prestacions socials de caràcter econòmic, 
establint drets subjectius per a determinades situacions i regles bàsiques pel 
procés d’atorgament d’aquestes prestacions. També fixa la competència de 
l’administració local per aquestes prestacions, defineix el concepte de “situació de 
necessitat” així com també el que s’entén per “despeses essencials”. 
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 Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials. Estableix com una de les funcions 

dels serveis socials bàsics la gestió d’aquestes prestacions. Es defineixen aquestes 
prestacions com aportacions dineràries i la seva finalitat. Quan a l’atorgament de 
les prestacions, s’indica que es poden atorgar en caràcter de dret subjectiu, de 
dret de concurrència o d’urgència social. 

 
 
Aquest és doncs el marc legal que aixopluguen les prestacions econòmiques de 
caràcter local. 
 
Atès que s’han aprovat per part de la Junta de Govern les bases reguladores dels 
Ajuts econòmics a persones amb escassa capacitat econòmica, que estiguin o hagin 
estat gravades per l’Impost sobre l’increment de valors de terrenys de naturalesa 
urbana del municipi de Cornellà de Llobregat durant els exercicis del 2011 al 2014, 
ambdós inclosos. 
 
Atès que d’altra banda a la sessió plenària de desembre de 2013 es va aprovar 
provisionalment la modificació de l’article 7. Beneficis Fiscals de concessió potestativa 
o quantia variable de l’Ordenança Fiscal núm. 4 reguladora de l’Impost sobre 
l’increment de Valor dels terrenys de naturalesa urbana, afegint un nou punt amb el 
número que diu en aplicació de l’apartat 6 de l’article 108 del Text Refós de la Llei 
reguladora de les Hisendes Locals es podrà atorgar una bonificació de fins el 95% de 
la quota íntegra de l’Impost, en les transmissions de terrenys i en la transmissió o 
constitució de drets reals de gaudi limitatius del domini de terrenys, sobre els que es 
desenvolupin activitats econòmiques que siguin declarades d’especial interès o utilitat 
municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals, històric artístiques o de 
foment del treball que justifiquin aquesta declaració, corresponent al Ple de la 
Corporació tant la declaració d’especial interès, o utilitat municipal, com l’aprovació 
individual del percentatge de bonificació que no podrà excedir del 95%. Aquesta 
s’acordarà prèvia sol·licitud del subjecte passiu, per vot favorable de la majoria simple 
dels membres de l’Ajuntament Ple. 
 
És a dir tornàvem a implementar mesures d’ajuts a les plusvàlues en aquest cas a 
l’activitat sobre els supòsits que desenvolupin activitats econòmiques que siguin 
declarades d’especial interès o d’utilitat municipal per concórrer circumstàncies 
socials, culturals, historicoartístiques, o de foment del treball que justifiquin aquesta 
declaració. Per tant, qualsevol subjecte passiu que sigui una activitat econòmica que 
hagi de pagar una plusvàlua, sempre que es donin circumstàncies socials, culturals, 
historicoartístiques, o de foment del treball que ho justifiquin, podran demanar la 
bonificació fins un 95% de la quota que haurien de pagar per la plusvàlua. 
 
Atès que l’altra qüestió important i per tant a tenir en compte, és la modificació de 
crèdit que es va fer al Ple de maig d’enguany, incrementant la partida d’ajuts a adults 
en 200.000 euros explicant llavors que totes, i quan dic totes, són totes aquelles 
plusvàlues que derivessin de dacions en pagament però que no estiguessin 
reconegudes com a tal per les entitats bancàries i per la Llei, serien subvencionades al 



 
 

 
 

 
Plaça de l’Església, 1  08940 Cornellà de Llobregat 
Tel. 93 377 02 12 – Fax 93 377 89 00 

 

 67

100% com a mesura de suport als nostres ciutadans i ciutadanes que ja haurien tingut 
suficients problemes pel fet de quedar-se sense pis i per fer aquesta dació en 
pagament, perquè, a més, l’Ajuntament no fos un problema i no acabés pagant la 
plusvàlua en aquests casos i tot això amb efectes des de juny-setembre del 2011. 
 
Vàrem explicar en aquell moment que aquesta situació seria neutre perquè el que 
fèiem és que ens ho pagaríem a nosaltres mateixos –per dir-ho d’alguna manera- 
incrementant les partides d’Acció Social per desprès traspassar-ho a tresoreria. 
Despesa i ingrés intern que feia que aquesta operació fos neutre per l’Ajuntament. 
 
Resumint i el que és més important en aquest cas és que no costa diners a 
l’Ajuntament. I encara més ho és que aquestes persones que ja han patit prou, 
aquesta plusvàlua no l’hauran de pagar. També quedarà absolutament neutre per a 
ells perquè força problemes han tingut perquè han hagut de deixar la seva vivenda, 
com perquè a més, que hagin de pagar la plusvàlua. 
 
Davant la dificultat d’haver de fer els pagaments dels tributs per part de la ciutadania 
de Cornellà ha augmentat, vàrem aprovar un canvi en l’Ordenança General de Gestió, 
Recaptació i Inspecció en el sentit d’ampliar els terminis de pagament, en concret, els 
ajornaments o fraccionaments. 
 
Específicament la proposta constava de dues parts: 
 
La primera, referent a les persones jurídiques les quals tindran un termini màxim de 
fraccionaments o ajornaments de 3 anys amb un màxim de 18 de fraccions. I en els 
casos en que s’autoritzi el fraccionament sense presentació d’aval bancari, el termini 
màxim serà de 18 mesos. 
 
La segona, relativa a les persones físiques, en aquest cas els fraccionaments o 
ajornaments es concediran fins a un termini màxim de 4 anys amb un màxim de 24 
fraccions. I en els casos en que s’autoritzi el fraccionament o ajornament sense 
presentació d’aval bancari, el termini màxim serà de quatre anys. 
 
Enteníem llavors i entenem ara que amb aquesta proposta facilitem el pagament dels 
tributs donant un període de temps ampli perquè en la mesura dels possibles, la 
dificultat que representa el pagament dels tributs actualment, disminueixi. 
 
Per tot això exposat, es proposa el Ple l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Demanar al Govern de l’Estat espanyol que totes les transmissions 
d’habitatge que se’n derivin d’una compravenda per part d’una entitat bancària per 
cobrir qualsevol deute hipotecari es considerin exemptes siguin o no siguin 
susceptibles de ser considerades dacions en pagament segons la llei aprovada a tal 
efecte. 
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Segon.- Demanar al Govern de l’Estat espanyol que articuli un mecanisme de 
compensació per tal de que les quantitats deixades d’ingressar per aquest concepte 
es puguin rebre per part de les entitats locals i això amb efectes dels terminis que 
marca la modificació del Text refós de la Llei reguladora d’Hisendes Locals al seu 
article 123. 
 
Tercer.- Demanar al Govern de l’Estat espanyol que s’estableixi un barem objectiu per 
establir les bonificacions referents a les transmissions de terrenys i en la transmissió o 
constitució de drets reals de gaudi limitatius del domini de terrenys, sobre els que es 
desenvolupin activitats econòmiques que siguin declarades d’especial interès o utilitat 
municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals, històric artístiques o de 
foment del treball que justifiquin aquesta declaració. 
 
Quart.- Demanar al Govern de l’Estat espanyol que treballi sobre la implementació de 
mesures fiscals per tal que els pagaments de les plusvàlues puguin minorar-se de les 
bases imposables de l’impost de la renda de les persones físiques tal i com s’establia a 
l’article 78 de la Llei 18/1991 de l’IRPF i que es va mantenir fins l’entrada en vigor de 
la Llei 40/1998 del mateix impost. 
 
Cinquè.- Traslladar aquests acords, a tots els grups parlamentaris del Congrés dels 
diputats i al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques. 
 

... 
 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Sergio Fernández Mesa, President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Economia i Interior 
 
Tots som conscients que en els temps actuals es fa més difícil el pagament 
dels tributs a qualsevol Administració, i aquesta qüestió es fa més evident en 
tributs que podríem dir que no són universals, que moltes vegades són 
producte d’una decisió pròpia però que, en altres casos, venen derivats de 
situacions sobrevingudes com herències o dacions en pagament, i ens referim, 
òbviament, al tema de les plusvàlues, el que realment es diu Impost sobre 
l’Increment del Valor dels Terrenys de naturalesa urbana. 
 
En aquestes situacions el Govern Municipal va impulsar una sèrie de mesures 
que pretenien i pretenen disminuir la càrrega que suposa el pagament 
d’aquests tributs. Així es van aprovar les bases reguladores dels ajuts 
econòmics a persones amb escassa capacitat econòmica que estiguin o hagin 



 
 

 
 

 
Plaça de l’Església, 1  08940 Cornellà de Llobregat 
Tel. 93 377 02 12 – Fax 93 377 89 00 

 

 69

estat gravades per aquest impost, la plusvàlua, al municipi de Cornellà de 
Llobregat durant els exercici 2011 a 2014, ambdós inclosos. Bases que es 
venien a afegir a les ja existents pels mateixos motius en relació a la 
contribució urbana, és a dir, l’IBI. 
 
De la mateixa forma -i tots ho recordarem- al Ple de desembre de 2013 es va 
aprovar provisionalment la modificació de l’article 7, que és el de Beneficis 
Fiscals de concessió potestativa o quantia variable d’una Ordenança Fiscal, la 
número 4, que precisament regula les plusvàlues, afegint un nou punt que 
deia que podríem atorgar una bonificació de fins el 95% de la quota íntegra de 
l’impost en les transmissions de terreny, en la transmissió o constitució de 
drets reals de gaudi limitatius del domini de terrenys, plusvàlues, per a que 
ens entenem, però en aquest cas això venia referit a les activitats 
econòmiques que fossin o poguessin ser declarades d’especial interès o 
d’utilitat municipal, per concórrer circumstàncies socials, culturals, 
històriques, artístiques, etc... 
 
I aquesta declaració corresponia a aquest Ple. És a dir, tornàvem a 
implementar una mesura d’ajut a les plusvàlues, en aquest cas, a les activitats 
sobre els supòsits de desenvolupament econòmic que fossin declarades 
d’especial interès. 
 
També vam implementar una altra mesura. Vam fer una modificació de crèdit 
al Ple de maig d’enguany incrementant la partida d’ajuts a adults en 200.000 
euros, explicant llavors que totes -i quan dic totes són totes- aquelles 
plusvàlues que derivessin de dacions en pagament però que no estiguessin 
reconegudes com a tals per les entitats bancàries i per la Llei, serien 
subvencionades al 100%, com a mesura de suport als nostres ciutadans i 
ciutadanes que, vam dir al seu moment, ja havien tingut suficients problemes 
pel fet de quedar-se sense pis i per fer aquesta dació en pagament, doncs 
encara, havien d’estar gravats amb aquest impost. 
 
Òbviament nosaltres en aquests casos no volem ser un motiu més de 
penositat per aquests ciutadans i ciutadanes, i el que fèiem no és condonar 
perquè no es pot condonar, però sí subvencionar el 100% en aquest tributs. 
 
I això era amb efectes des de juny del 2011. Varem explicar en aquell moment 
que aquesta situació seria neutra, perquè el que fèiem és que ens ho 
pagariem a nosaltres mateixos, per dir-ho d’alguna manera. Incrementaríem 
les partides d’Acció Social per després fer el pagament des d’Acció Social a 
Tresoreria, és a dir, despesa-ingrés. Aquesta era una operació neutra per 
l’Ajuntament, però òbviament es deixarien d’ingressar uns 200.000 euros en 
aquest cas. 
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Resumint, i el que és important no costa diners per l’Ajuntament però el que 
és més important és que no costa diners per les persones, perquè ja han patit 
prou amb la pèrdua del pis –torno a dir- perquè, a sobre, hagin de pagar 
aquest impost. 
 
Una altra mesura que també vam implementar davant de la dificultat d’haver 
de fer aquest pagament de tributs, va ser un canvi en l’Ordenança general de 
Gestió, Recaptació i Inspecció. Aquesta proposta constava de dues parts. La 
primera que es referia a les persones jurídiques per poder fraccionar o ajornar 
en tres anys, amb un màxim de divuit fraccions, i en els casos que s’autoritzés 
aquest fraccionament sense un aval bancari un termini màxim de divuit mesos 
per fer el pagament. 
 
La segona és relativa també a les persones físiques, en aquest cas els 
fraccionaments o ajornaments es concedirien fins a un termini màxim de 
quatre anys. Un any més que a les persones jurídiques i amb un màxim de 
vint-i-quatre fraccions. En el cas que s’autoritzés el fraccionament o 
ajornament sense presentació d’aval bancari, el termini màxim serà de quatre 
anys. 
 
Enteníem llavors i entenem també ara que amb aquesta proposta el que 
fèiem i el que fem és facilitar el pagament dels tributs donant un temps més 
ampli perquè la dificultat que representa aquest pagament, disminuïes. 
 
Amb tot això, el que proposem en aquesta Moció és el següent: 
 
Primer, demanarem al Govern de l’Estat Espanyol que totes les transmissions 
d’habitatge –i dic totes les transmissions d’habitatges- que se’n derivin d’una 
compravenda per part d’una entitat bancària, per cobrir qualsevol deute 
hipotecari es considerin exemptes, siguin o no susceptibles de ser 
considerades dacions en pagament segons la Llei aprovada a tal efecte. 
 
És a dir, que no cal entrar al Catàleg de Bones Pràctiques i no cal que a 
l’escriptura quedi escrit que és una dació en pagament sinó que senzillament, 
quan es pugui demostrar que és una dació, una execució hipotecària, aquesta 
sigui absolutament exempta en un 100% i no haguem de fer nosaltres una 
subvenció del 100%. De fet, ara mateix, per la ciutadania de Cornellà és igual 
però és només per la ciutadania de Cornellà no pels altres. 
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Segon, el que també demanem al Govern l’Estat Espanyol és que articuli un 
mecanisme de compensació per tal que les quantitats deixades d’ingressar 
per aquest concepte es puguin rebre per part de les entitats locals i això amb 
efectes dels terminis que marca la modificació del Text refós de la Llei 
reguladora d’Hisendes Locals. 
 
També demanarem al Govern de l’Estat Espanyol que s’estableixi un barem 
objectiu per establir les bonificacions referents a les transmissions de terrenys 
i en la transmissió o constitució de drets reals de gaudi limitatius del domini 
de terrenys, és a dir, abans dèiem que és el Ple el que ha de dir si l’activitat 
econòmica és declarada d’interès públic o no, o si li donem com a màxim un 
95%, però el barem l’hem de posar nosaltres i hem de fixar nosaltres els 
criteris. Demanem que sigui més clar el Govern d’Espanya en aquest cas i que 
ens donin els criteris per tal de què pugui ser una cosa absolutament universal 
a tots els municipis i no que cada municipi s’aculli o no, i posi cada 
Ajuntament els criteris que li sembli millor. 
 
També demanem al Govern de l’Estat Espanyol que treballi sobre la 
implementació de mesures fiscals per tal que els pagaments de les plusvàlues 
puguin minorar-se de les bases imposables de l’Impost de la Renada de les 
Persones Físiques, tal i com s’establia a l’any 1991 i això es va mantenir fins 
l’any 1998. L’any 1998 aquest tema va desaparèixer de l’Impost sobre la 
Renda.  
 
I per últim volem traslladar aquests acords al Congrés dels Diputats, al 
Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques. 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Manifestar el nostre acord. En definitiva em sembla que ja hem parlat sovint 
de l’escenari de bonificació fiscal per temes de dació en pagament i altres 
qüestions vinculades a la crisi econòmica i la situació de la ciutat. Per a 
nosaltres el resum és, tot el que sigui beneficiar a les famílies amb més 
recursos, millor, i desprès a l’hora d’escollir entre bancs, Govern Central i 
Ajuntament, doncs Ajuntament. I qui ha de tenir els recursos per atendre a la 
gent som els Ajuntaments, i si això és a costa dels recursos de l’Estat, 
sincerament, que ho treguin d’altres llocs. 
 
Per tant, creiem que té sentit que al final, si nosaltres som els que estem 
atenent a la gent que està patint més, que tinguem acompanyament i 
recursos necessaris, em sembla que és de justícia. 
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Senyor Manuel Jesús Casado Ruiz, Regidor del Grup Municipal del PP  
 
S’ha tornat a presentar, no?. Vaig a intentar desgranar-la poc a poc i anem a 
començar pel principi, per la legislació que aportes a la Moció. Jo crec que et 
falta la Llei de Bases Locals, no?, d’Hisendes Locals. 
 
L’article 105, diu amb claredat l’exempció del pagament de plusvàlues a 
Hisendes Locals i, a més, no fins a juny del 2011 sinó totes aquelles, que no 
estiguin prescrites. És a dir, quatre anys, des de 2010, qualsevol plusvàlua que 
hagi girat aquest Ajuntament s’hagi pagat o no s’hagi pagat, deu ser resolta o 
no cobrada, en el seu cas el que no s’hagi cobrat està exempt i el que s’hagi 
cobrat, retorna-li els diners. No és una qüestió d’alguna cosa que hagi fet 
aquesta Administració sinó que, si vols, és que em sembla una mica farragós 
llegir l’article, però és tan clar el 105. 
 
A més, en quant a la resta de Moció, ens remet al 9.2 d’aquesta mateixa Llei, 
que és aquell que permet que, segons la capacitat d’exempció tributària, 
l’Estat busqui alguna formula per compensar. I en aquest cas, deixa ben clar 
que aquest 9.2 no s’aplica a aquest 105. Llavors, ja, Llei aprovada. 
 
Primer, em sorprèn que la Moció entri, perquè moltes de les Mocions que 
presenta aquest Grup o altres Grups, sembla ser que no es poden debatre 
perquè és una qüestió que no és directament proporcional al ciutadà de 
Cornellà, i potser sí que aquests debats de Llei és veritat, són una mica 
supramunicipals. Però és que aquí estem discutint realment una Llei, i suposo 
que potser algun dels que esteu aquí algun dia si que esteu al Congrés i 
podreu debatre o no, aquesta mena de Lleis, però avui per avui dir-li al 
Congrés, dir nosaltres a una Llei que està aprovada al juliol que la canviïn, em 
sembla realment estrany. 
 
Dit això, jo vaig presentar una Moció al juliol que pretenia alguna cosa 
conciliadora o constructiva. És a dir, veient aquesta situació la meva pregunta 
és, per què es té que modificar o fer una modificació de crèdit si al final 
aquests senyors que deuen, als que se’ls va a ajudar per a què en certa forma 
es pagui, estan exempts de pagament?. Per què se’ls han de retornar els 
diners?. Dic jo. 
 
Jo entenc que abans de fer qualsevol mena de Moció que preveu demanar-li a 
l’Estat diners o com sigui, o fórmula que estudiï la forma de retornar aquests 
diners de plusvàlua, potser el que sí que podríem fer és, primer, modificar si 
és que podem fer-ho ja el nostre ROM, perquè per exemple ens trobem –
perdó- en les nostres Ordenances Fiscals, trobem en la número quatre, 
l’apartat “subjecte passiu”, al “C”, no fa falta tampoc que la llegeixi, però 
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alguna cosa semblant a què podem substituir al subjecte passiu i convertir-lo 
en banc en dació en pagament. Aquest punt tres ja està derogat. Vull dir, avui 
ja és inaplicable.  
 
Potser podríem començar per practicar o efectuar millor el règim de 
plusvàlues des del punt de vista legal en l’Administració, i posteriorment 
sol·licitar -i aquí sí que estic d’acord amb tu- si al final convertim la Moció en 
buscar una fórmula per a què tota aquesta mena de plusvàlues, en les que en 
certa forma s’ha deixat perdre, que l’Estat d’alguna forma pugui compensar-
ho. 
 
També vaig a dir-te que tu i jo ja érem Regidors aquí quan es va suprimir l’IAE i 
aquí semblava que s’anava a caure el mon, s’ha suprimit i les Administracions 
continuen funcionant. No crec que per ics dacions en pagament que hi hauran 
als pròxims quatre anys, estan estudiades, un Ajuntament com aquest que, 
entre cometes, té l’economia zero, estem sanejats, vagi a perdre possibilitats. 
 
No sé si la intenció és buscar alguna fórmula, i aquí sempre ens trobarem en 
aquest mandat des del primer dia, per a veure què fem amb el tema de 
plusvàlues, quan vulguin ens asseiem però, per descomptat, aprovar això 
primer no té sentit perquè ja hi ha una Llei estatal i, a més, ens obliga a 
nosaltres per a què estigui exempt de plusvàlua en cas de dacions en 
pagament. 
 
Segon, em sembla atrevit dir “qualsevol compravenda que faci una entitat 
financera”. Jo compro un deute, és a dir, estaríem ajudant al que va ser en el 
seu dia especulador, aquell que en el seu dia no li va anar bé el negoci, el que 
va especular amb vivendes. L’estaríem ficant en aquesta capacitat i no crec 
que aquesta sigui la intenció. 
 
Tercer, l’article que tu dius, diu molt clar què s’entén per dació en pagament i 
en quines condicions es pot parlar de dació en pagament. No és una qüestió 
de tan sols que deguis uns diners. 
 
No vull estendre’m en llegir tots els folis, sobretot perquè no té sentit, però sí 
anem a prendre amb serietat el tema de les plusvàlues. Jo no pensava tenir 
que debatre avui això i ja al juliol vam retirar la Moció. 
 
 
 
VOTACIÓ 
 
Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels assistents. 



 74

Vots en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E,senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 
 
 
 
Tercera.- Moció del Grup Polític Municipal d’ICV-EUiA-E, sobre l’elecció 
democràtica dels Plens Municipals i dels Alcaldes i de les Alcaldesses. 

Moció ICV-EUiA-E, sobre  
l’elecció democràtica dels 
Plens Municipals i dels  
Alcaldes i Alcaldesses. 

MOCIÓ 
 
... 
 
L’àmbit local és un espai complex i plural, de grans transformacions i constants 
mutacions, i la primera instància per a la resolució dels problemes de la ciutadania, 
per a la millora de les condicions de vida de la gent i pel desenvolupament de la 
Democràcia. 
 
Els ajuntaments han estat capaços d’afrontar els grans reptes i els canvis culturals de 
finals del segle XX: els fenòmens migratoris, els nous models familiars, la dependència 
i l’envelliment de la població, i en aquesta primera dècada del segle XXI, són el 
principal dic de contenció contra la crisi, i el principal espai de resistència, de dignitat, 
de defensa dels drets de la ciutadania i els principals espais per a generar alternatives 
socials i econòmiques per pal·liar els efectes de la crisi i les retallades. 
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Defensem un model de governs locals de proximitat, un model sustentat en 
l’autonomia local que permeti desenvolupar les seves competències i que disposi dels 
recursos suficients per fer-les efectives. 
 
Els municipis del conjunt de l’Estat en general i de Catalunya en particular han estat 
des del 1979 l’expressió més evident de l’arribada de la democràcia al nostre país: 
milers de ciutadanes i ciutadans, elegits pels seus veïns i veïnes com a regidors i 
regidores, alcaldesses i alcaldes, van accedir al govern dels ajuntaments des de la 
preocupació per satisfer les demandes més apressants dels seus veïns i també, davant 
la falta de definició constitucional de les competències locals, per afrontar aquells 
reptes i actuacions que foren impulsades per la ciutadania. 
 
Des d’aquest principi d’administració més propera, es van configurar els ajuntaments 
com les entitats que visualitzaren la democràcia al nostre país i que representaren la 
primera experiència, fins ara irreversible, de descentralització política. Han estat, sens 
dubte, els motors de les grans transformacions del nostre país; donant respostes als 
nous reptes dels pobles i ciutats, fent-lo independentment de les competències i del 
marc financer, pensant solament en solucionar els problemes dels ciutadans. 
L’educació, els serveis socials, les polítiques d’igualtat, la cultura, la solidaritat, la 
defensa del territori i del medi ambient, o el dret a l’habitatge són les claus de volta 
de la vertebració municipal i la construcció de ciutadania. 
 
Considerem imprescindible conservar aquest paper, que ha estat raonablement 
garantit durant tot aquest període per un sistema electoral que, sense ser perfecte, 
ha permès que les opcions polítiques significatives en què s’organitza la ciutadania en 
cada municipi hagin configurat majories de govern local amb un recolzament 
majoritari del vot popular a través d’un sistema de representació, respectant la 
proporcionalitat contemplada a la CE. 
 
Ara, el Govern del PP a l’Estat ha expressat la possibilitat d’una reforma “exprés” de 
la Ley Orgánica 5/1985, de 19 de junio, del Régimen Electoral General (LOREG), 
concretament del seu Capítol IX article 196, per tal de garantir que la llista més 
votada, sense superar el 50% dels vots, tingui majoria absoluta als Plens i, per tant, 
triï directament l’alcalde o l’alcaldessa. 
 
La ciutadania amb el seu vot diposita la seva representativitat en una candidatura i 
no exclusivament en el seu cap de llista i correspon al plenari de l’Ajuntament, que 
com l’expressió de la màxima representació i pluralitat de la ciutadania, format per 
tots el regidors i regidores electes, les atribucions del control i fiscalització i l’adopció 
d’acords i aprovacions de caràcter general, entre les quals es troba la d’escollir 
l’alcalde o l’alcaldessa que presidirà el Ple. 
 
Constatem que el Govern Central no ha fet cap proposta en aquesta línia durant tot el 
procés de tramitació parlamentària de la LRSAL, per cert, aprovada sense l’acord de 
les altres forces polítiques, i que ho ha plantejat tot just desprès de les últimes 
eleccions europees, els resultats de les quals per la davallada de vots del PP posa en 
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risc el manteniment de moltes alcaldies actualment governades per aquesta formació 
política. 
 
Aquesta proposta, a més, qüestiona el valor democràtic del necessari diàleg, 
negociació i acord entre les forces polítiques representades en el plenari municipal, 
per decidir democràticament les millors propostes per la ciutadania. 
 
Entenem, també, que aquesta proposta expressada pel PP, no representa cap millora 
per a la regeneració democràtica, sinó que obeeix exclusivament als seus interessos 
polítics i electorals i no als interessos dels ciutadans i suposa novament una amenaça 
a la democràcia local. 
 
És per això que es proposa al Ple de l’Ajuntament de Cornellà l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Manifestar que un canvi tan important en la dinàmica del funcionament 
democràtic dels Ajuntaments necessita de forma imprescindible que es faci en el 
moment adient, amb objectius clars i amb unes línies de negociació política amb el 
municipalisme. 
 
Segon.- Considerar inacceptable la modificació de les regles del joc per canviar 
l’elecció dels Plens Municipals i dels alcaldes i de les alcaldesses a pocs mesos de les 
properes eleccions municipals. Aquest canvi necessita d’un nivell d’acord polític que 
no sigui només el que l’aritmètica parlamentària exigeix, sinó que sigui un acord amb 
la majoria de les forces polítiques. 
 
Tercer.- Expressar l’oposició a la proposta de reforma de la Ley Orgánica 5/1985, de 
19 de junio, del Régimen Electoral General (LOREG), anunciada pel Govern Central en 
relació al mètode d’elecció de regidors i regidores i dels alcaldes i alcaldesses de les 
Corporacions Locals i, molt especialment a: 
 
 
a) L’atribució de qualsevol prima de representació per regidors a la llista o llistes més 

votades, per vulnerar els principis de proporcionalitat i vot igual establerts 
constitucionalment. 

 
b) L’atribució de l’alcaldia a la llista més votada, quan no tingui el suport de la 

majoria dels regidors i regidores elegits en vot igual mitjançant un sistema 
proporcional i constituït en el Ple de l’Ajuntament. 

 
c) La constitució del Ple Municipal per regidors i regidores que no hagin estat 

escollits en el mateix acte electoral mitjançant sufragi universal, igual, lliure, 
directe i secret, tal com estableix l’art. 140 de la Constitució Espanyola. 
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Quart.- Donar trasllat dels acords al Govern de l’estat espanyol, a tots els Grups 
Parlamentaris del Congrés dels Diputats i del Parlament de Catalunya, a les entitats 
municipalistes ACM, FMC i FEMP, i fer-ne difusió entre les entitats de Cornellà. 
 

... 
 
PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Temo que avui el contingut de pràcticament tots els acords no agradaran al 
Grup Popular, però avui el que portem ara és una darrera Moció en relació a 
la voluntat plantejada i comunicada públicament del Govern de l’Estat de 
modificar el sistema d’elecció dels Plens Municipals i dels Alcaldes i de les 
Alcaldesses.  
 
Hem fet un matís important en el títol de la Moció perquè comunicativament 
s’està parlant de l’elecció directa dels Alcaldes, però del que estem parlant és 
de l’elecció dels Plens Municipals i la modificació de la LOREG. 
 
No és la voluntat d’aquest Portaveu allargar excessivament el debat ni avorrir-
vos especialment. Creiem que l’exposició de motius és suficientment clara. 
Parla del paper que tenen els Ajuntaments com a espai de democràcia directa, 
com espai de relació amb la ciutadania, com l’espai on la pluralitat d’una 
ciutat es manifesta al seu Ple Municipal. Segurament és la institució on queda 
més clar que la societat és plural i, per tant, on és més fàcil veure el conjunt 
de les opinions i de les visions polítiques d’una ciutat assegudes en un Ple 
Municipal. 
 
Bàsicament els acords de la nostra Moció el que diuen és adreçar-se al Govern 
Central per considerar que ni és el moment ni és la forma de modificar la Llei 
Electoral per modificar el sistema d’elecció dels Plens Municipals. I en 
definitiva, marquem alguns punts que per a nosaltres són bastant clars i que 
són coses que vulneren la Constitució, aquesta sacrosanta Constitució, que no 
es pot tocar per res, excepte si ho demana la Merkel, que és el principi de 
proporcionalitat.  
 
Sembla clar que una persona un vot i, per tant, els electes han de ser aquells 
que hagin votat els ciutadans i les ciutadanes. Res de premiar la llista 
majoritària amb un increment de Regidors en el Ple Municipal, que no hagin 
estat votats pels ciutadans i, per tant, que no siguin escollits al mateix espai 
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de sufragi universal. Alhora per a nosaltres és clau que hem de garantir que 
l’elecció de l’Alcalde o l’Alcaldessa es fa sense elecció indirecta, amb la 
màxima possibilitat de que els ciutadans i les ciutadanes de la ciutat puguin 
escollir-ho. 
 
Bàsicament el plantejament de la Moció és aquest. Per nosaltres hi ha algunes 
coses que són clares. Hi ha un element de fons, ho dic perquè això el Partit 
Popular ho ha situat contínuament com un element de transparència, de 
regeneració democràtica, etc.. Nosaltres no ens neguem a escollir 
directament als Alcaldes i a les Alcaldesses, el que creiem és que qui ho ha de 
fer són els ciutadans en una urna a part i no barrejat amb un altre sistema, o 
s’ha d’escollir en un altre sistema diferent on els ciutadans puguin decidir si és 
una candidatura única, si és una candidatura conjunta. En definitiva, el que 
plantegem és que cap problema en poder discutir però fent-lo amb temps, 
amb consens, fent-lo de manera treballada. 
 
I ja posats que parlem de l’elecció dels Alcaldes, parlem d’altres coses, que la 
discussió de la Llei Electoral l’hauríem d’estar fent. Parlem de com escollim el 
Diputats provincials, sembla mentida que ho digui jo però ho dic jo, per què 
no s’escull també de manera directa als Diputats i Diputades provincials?. Per 
què no parlem de circumscripcions úniques en alguns casos?. Perquè no 
parlem de l’accés a la informació, de les despeses electorals, dels mailings 
conjunts?, elements que sí em sembla que són de regeneració democràtica i 
que no tenen que veure amb mantenir determinades capitals de províncies 
del conjunt de l’Estat, que sembla que és la única voluntat d’aquesta reforma 
anunciada pel Partit Popular. 
 
Sembla ser que el Ministeri ho vol treballar. Al Congrés dels Diputats els 
diferents Grups Parlamentaris el que estan dient és que això no es pot fer 
d’aquesta manera i per tant el que demanem és, si s’ha de fer que es faci amb 
temps, amb consens i amb un criteri bàsic, que els ciutadans puguin votar i 
que aquelles persones que seguin al Ple representin realment el vot directe 
dels ciutadans i les ciutadanes. 
 
 
Senyor Jordi Rosell i Segura, Portaveu del Grup Municipal de CiU 
 
Completament d’acord en aquest cas amb la intervenció del Portaveu 
d’Iniciativa i la importància de donar els valors de la coherència, consistència, 
previsibilitat en grans temes que han de ser els que ens han d’organitzar, 
sobretot en el tema de la democràcia. El que no es val és aquest canvi de les 
regles de joc quan el partit, no es que hagi començat sinó que a vegades és 
que el partit ja s’està a punt d’acabar. 
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Per tant, aquests valors que posa la Moció de qüestionar el valor democràtic 
del necessari diàleg, negociació i acord entre les forces polítiques crec que 
aquí hem de tenir clar que rau en la força de les forces polítiques i de 
nosaltres com a servidors de la ciutadania de posar-nos d’acord entre 
nosaltres, per buscar el millor de tot per acabar arribant a bon port. 
 
Segurament tots sabem que això rau més en situacions circumstancials del 
moment que no pas el que ha sigut la trajectòria que pot haver tingut la 
democràcia local al llarg de tots els anys. I és per això aquest esperit de 
consens, segurament més arrelat en aquest país que en l’altre, segurament el 
que ens porta a fer és que ens trobem davant d’una llei pensada per 
solucionar el moment i és aquí on nosaltres no hi volem entrar. I en aquest 
sentit, i estic segur que la gent del Partit Popular creu en aquesta 
representativitat, en aquesta proporció que tots representem aquí, que 
representem els interessos de la ciutadania, uns amb més uns altres amb 
menys però, en tot cas, aquest canvi de les regles de joc el que fa és canviar 
aquestes proporcions, que estic segur que els companys del Partit Popular 
tampoc volen per a la nostra ciutat. 
 
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
L’elecció directa de l’Alcalde es fonamenta en la recerca d’una millor 
governabilitat, d’una major identificació de l’Alcalde amb els electors i d’un 
reforç de l’Ajuntament com institució destinada a proporcionar serveis al 
ciutadans. En tot cas, la proposta del Partit Popular que han decidit debatre 
en aquest Plenari, l’únic que pretén és fer les modificacions legals oportunes 
que garanteixin el respecte a la voluntat majoritària dels ciutadans i 
ciutadanes i l’estabilitat de l’Ajuntament, de tal manera que el cap de llista 
més votada en les eleccions locals sigui escollit Alcalde. 
 
Però, insisteixo en què això no és més que una possibilitat que s’ha posat 
sobre la taula, i sembla absurd entaular un debat ara sobre una cosa que no 
sabem exactament com quedarà plasmat definitivament, i ni tan sols si es 
portarà a terme en aquests moments. 
 
En primer lloc, dir que la Constitució ja contempla la possibilitat de què els 
Alcaldes siguin escollits directament pels veïns. És més, aquest és un debat 
que porta des del principi de la democràcia. Al 1978 el Govern d’Adolfo Suárez 
ja va presentar un projecte de Llei d’eleccions locals que preveia la designació 
automàtica com Alcalde del cap de llista de la candidatura més votada.  
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Posteriorment, al llarg de tots aquests anys de democràcia ha hagut diferents 
propostes tant com projecte de Llei com, inclús, en programes electorals. En 
concret recordo que l’any 1998 el Grup Parlamentari Socialista va plantejar 
una proposició de Llei Orgànica que tenia per objecte modificar l’elecció dels 
Alcaldes, i a la seva exposició de motius deia textualment: “en definitiva, les 
raons que justifiquen l’elecció directa de l’Alcalde per tots els electors són de 
naturalesa política, és a dir, són raons fonamentades en la recerca d’una 
millor governabilitat, d’una major identificació de l’Alcalde amb els electors.”. 
Això era proposta del Grup Socialista. Posteriorment, ja a l’any 2004, el 
Govern de Zapatero en el famós llibre blanc, en la seva redacció també va 
presentar aquesta proposta inclús com a proposta estrella. 
 
Per altra banda, el Partit Popular ja en el seu programa electoral per aquestes 
últimes eleccions generals, les de 2011, ho plantejava. És a dir, no és cap 
novetat. Deia exactament al programa: “promourem la reforma del sistema 
electoral municipal per a respectar la voluntat majoritària dels veïns garantint 
al mateix temps l’estabilitat dels Ajuntaments.”. Per tant, des d’aquest Grup 
Municipal sí que considerem que deu reforçar-se la legitimitat popular i 
representativa dels Alcaldes facilitant la governabilitat, garantint l’estabilitat 
durant el mandat electoral i possibilitat del compliment del programa 
electoral proposat als ciutadans. 
 
Una vegada dit això, sí que volíem dir que ja estem cansats de debatre 
contínuament propostes, mocions, que no són competència municipal. És 
més, en aquest cas, és que no sé molt bé si estem debatent declaracions, la 
veritat és que no hi ha res en ferm. Ens hem ficat en aquest debat, estem 
cansats també de l’habitual demagògia que utilitza Iniciativa en aquest Ple 
que només ens presenta propostes que els interessen per rendibilitzar 
políticament. I avui aquesta proposta la veritat és que no correspon perquè ni 
tan sols al lloc que correspon, que és el Parlament Espanyol, s’està debatent. I 
només sabem d’aquesta proposta per les declaracions dels diferents líders 
polítics. 
 
Avui aquest Grup ha presentat un escrit dirigit a l’Alcalde, sol·licitant que es 
retirés aquesta Moció de l’Ordre del Dia, i ara en aquest Ple el que preguem 
és que s’actuï amb equitat en totes les mocions que es presenten.  
 
Els Regidors del Partit Popular en aquest Ajuntament, a partir d’avui no 
debatrem més temes que pertanyen a altres àmbits i, de fet, les mocions que 
es colin segons el que marca el nostre ROM nosaltres ja no perdrem el temps 
en això.  
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I aquest Grup avui no votarà la Moció, però a partir d’ara ja anunciem que 
quan hagi qualsevol debat d’aquesta mena, abandonarem el Ple durant el 
temps que duri el debat. 
 
 
Senyora Emilia Briones Matamales, Portaveu del Grup Municipal del PSC-PM 
 
Nosaltres recolzem aquesta Moció d’Iniciativa Catalunya Verds Esquerra i 
Alternativa, perquè entenem que, una mica també els arguments que 
comentava Jordi, a hores d’ara no es poden canviar les regles del joc de forma 
unilateral, a escassos mesos d’unes eleccions municipals que efectivament sí 
que ens afectarien a Cornellà. 
 
És obvi que el Partit Popular quan proposa aquesta mena de reformes juga 
amb la seva aritmètica parlamentària i, per tant, aquesta proposta de reforma 
de Llei Orgànica qüestiona el valor democràtic del necessari diàleg que ha 
d’existir, de la necessària negociació i acord entre forces polítiques que 
representen a la ciutadania.  
 
Aquesta proposta no obeeix ni a una petició social ni política sinó que respon 
a una iniciativa interessada i clarament partidista per al seu propi benefici 
electoral. I davant d’una societat que reclama sèries i profundes reformes les 
propostes s’han de fer des de la reflexió i des del consens. Aquesta mena de 
canvis normatius s’han de fer des del diàleg, des del pacte, perquè és així com 
es construeixen les reformes electorals que afecten a tota ciutadania. Aquests 
canvis normatius s’han de fer des de la ma del municipalisme, per tant sí que 
és important avui deixar clar el nostre posicionament com Ajuntament de 
Cornellà, que estem en contra d’aquesta reforma normativa que és del tot 
inoportuna. I per això estem a favor d’aquesta Moció. 
 
 
Senyor Arnau Funes Romero, Regidor del Grup Municipal d’ICV-EUiA-E 
 
Suposo que el Grup Popular ha de tenir uns grans recursos municipals i deu 
haver fet una enquesta que diu: “si et fots a Iniciativa Esquerra Unida anirà bé 
electoralment”. Sinó la veritat, no us acabo d’entendre, perquè al final la 
vostra dialèctica és, quan la Llei no està aprovada, no es pot debatre perquè la 
Llei no està aprovada, quan la Llei està en tràmit no es pot debatre perquè la 
Llei està en tràmit i quan la Llei està aprovada no es pot debatre perquè la Llei 
està aprovada. Per tant, no es pot debatre de res que afecti al mon local que 
es faci des del Govern de l’Estat. 
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Al final tinc la sensació que estem parlant d’això, serè més o menys demagog 
o serè més o menys clar, però em sembla que, en definitiva, al Grup Popular li 
molesta tot allò que tingui a veure amb el Govern de l’Estat, fins i tot quan 
està aprovant coses que els hi perjudiquen directament a ells com a Grup 
Municipal i a la ciutat de Cornellà com a ciutat. 
 
Mireu, en aquest cas, la qüestió -potser ho hauria d’haver explicat al 
començament- primer, es va aprovar a la Diputació de Barcelona una Moció 
molt semblant a aquesta on ja diversos Diputats que participen de la 
Federació Espanyola de Municipis i Províncies, la seva Secretària General 
participa en una Comissió específica de la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies, governada majoritàriament per Alcaldes del Partit Popular, que 
estan tenint reunions de treball amb el Director i amb el Secretari d’Estat, 
responsables d’aquests temes del Ministeri d’Administració i Hisenda, no hi ha 
res en concret, bé, hi ha una Comissió que ho està treballant. 
 
I el que estem fent aquí avui és dir-li que al conjunt de la ciutat de Cornellà no 
ens interessa aquesta reforma electoral de la Llei per escollir els Plens 
Municipals, en aquests moments. I per tant, que no facin la reforma, que no la 
facin. 
 
L’acord és senzill, diu: “escoltin no la facin”. I si l’han de fer, tinguin en compte 
la proporcionalitat, la Constitució, la pluralitat, i en definitiva, que tinguin en 
compte que la Llei Electoral -que nosaltres no ens neguem a discutir, que no 
ens entusiasma- no és només un instrument a la mida dels interessos 
electorals concrets del Partit Popular. Perquè lamentablement, la sospita que 
un acaba tenint és que el Partit Popular fa aquesta reforma a la seva absoluta 
mesura per garantir que allà on és incapaç de guanyar-se la majoria dels vots 
pugui mantenir les Alcaldies. 
 
Nosaltres no ens neguem a què qui tingui més vots tingui l’Alcaldia, però 
home! tenir Alcaldes amb un 23, un 24, un 25% dels vots, amb un 30% dels 
vots, amb un 35% dels vots, tampoc ens sembla que sigui del tot legítim, 
perquè la majoria de la ciutat no ha votat aquest cap de llista. 
 
Per tant, nosaltres no ens neguem a fer una prova de dir: “escolti’m, estudiem 
una reforma de la Llei que garanteixi que aquell que aconsegueixi més del 
50% dels vots, és escollit Alcalde”. Però no estem parlant d’això, estem 
parlant de què aquell que aconsegueixi el 20, el 25, el 30, el 35, el 40% dels 
vots tingui un reforç en aquest Ple amb gent que no ha estat triada en les 
llistes electorals per poder seguir d’Alcalde. A nosaltres ens sembla que això 
no és democràtic i no és proporcional. I els diem que s’ho repensin i que no ho 
aprovin. Simplement aquesta era la Moció. No sé si és més o menys 
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democràtica, si és més o menys demagògica, més o menys real, però ara tinc 
clar que ens afecta als ciutadans i a les ciutadanes de Cornellà com tot el que 
hem estat parlant avui en el Ple. 
 
Per cert, per a què consti en acta. No trobaran en cap Junta de Portaveus dels 
últims dotze anys, ni a aquest Portaveu ni als Portaveus que m’han precedit 
que hagin dit al Grup del Partit Popular que no porti al Ple una Moció, que no 
la volem debatre. Nosaltres no tenim cap inconvenient en debatre al Ple el 
que vostès vulguin. Serà la seva responsabilitat els temes de les Mocions i el 
tipus de Moció que portin. 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Primer un aclariment. El ROM el que diu és que: “No es podran presentar 
Mocions sobre assumptes que excedeixin de la competència municipal”. “No 
obstant això, en ús del dret de la llibertat d’expressió es podran presentar 
mocions que, encara que alienes a l’àmbit de competències municipals, 
incideixin o tractin de temes vinculats als interessos municipals. En aquest cas, 
únicament s’incorporaran a l’Ordre del Dia del Ple si, previ debat dels seus 
membres de la Junta de Portaveus, si així ho acorda aquesta”, perquè 
aquestes mocions no produiran més efectes en dret. 
 
Per tant, en compliment d’això, en aquest Ple es va parlar del dret a decidir, 
en aquest Ple avui es parla d’això. Si a nosaltres no ens afecta l’elecció de 
l’Alcalde, no sé, deu ser l’elecció del bisbe el que ens afecta, perdoneu. 
 
Jo personalment i políticament no tinc cap inconvenient. Clar que estic 
d’acord en què tenim que revisar el nostre sistema electoral, però no tan sols 
a l’hora de l’elecció d’Alcaldes i al dels Diputats i Diputades, i si té que haver-
hi Senadors o no, perdoni, podem parlar. 
 
I el que no podem ara és dir: “Escolti’m, es que això està molt bé, això és 
fantàstic”. Ja, però miri, la senyora Rita Barberà no seria Alcaldessa de 
València si no haguessin complert aquell principi que és respectar la llista més 
votada, per exemple. 
 
Per tant, ara no parlem de democràcia, parlem d’oportunitat i d’oportunisme i 
aquesta proposta no és ni oportuna, perquè evidència un oportunisme. I això 
és el que passa. Ningú de nosaltres no vol discutir sobre aquesta realitat?, i 
tant que volem discutir sobre aquest tema! clar que volem les estabilitats!, 
perquè hi ha una gran diferència entre administracions. No és el mateix el 
preu municipal que al Parlament de Catalunya o al Congrés dels Diputats. No 
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és el mateix sistema de funcionament i, per tant, has de buscar –i en això estic 
d’acord- les estabilitats dels Plens Municipals, però no a qualsevol preu, no a 
qualsevol circumstància predominada en aquests moments per por a uns 
resultats electorals al mes de maig. 
 
Crec que això és el que s’ha manifestat, s’ha expressat políticament i, per tant, 
estem davant d’una Moció política. No estem parlant si aquell article o tot 
això ens agrada o ens desagrada, estem parlant d’una Moció política, política 
que afecta al mon municipal i, evidentment, ens afecta en primera persona. I 
no podem mirar cap a altra banda. 
 
Per tant, complim escrupolosament el que diu el Reglament Orgànic 
Municipal, perquè és el que diu, i segon, parlem d’una cosa que realment ens 
afecta. I la postura i posició que prenem és preventiva, per això és política. No 
té cap repercussió econòmica, no?. Per ara l’elecció de l’Alcalde no la té i 
tampoc jurídica perquè no sabem de què parlem, però sí sabem el que s’ha 
manifestat. Inclús en una negociació que s’està produint referent al tot el 
tema de regeneració democràtica, aquest s’ha tret per poder continuar 
parlant entre dues forces polítiques, entre el Partit Popular i una altra força 
política. 
 
Per tant, existeix això, ningú s’ho està inventant. El que estem expressant és 
dir: “Escolti’m, si això va per aquest camí, nosaltres no hi estem d’acord, 
perquè un tema com aquest no es pot discutir quan falten cinc mesos. Un 
tema com aquest és d’una òrbita en la qual vostè ha de reflexionar sobre tot 
el conjunt del seu sistema electoral. I crec que això és el que tindríem que fer, 
no fer les coses com normalment les fem.” 
 
I el que dic ara és perquè ho penso. Si nosaltres estem dient als ciutadans i 
ciutadanes de Catalunya que per a que puguin expressar el què pensem, hi ha 
coses que no es poden tocar, em sembla una barbaritat que ara li diguin que 
hi ha coses que sí que es poden tocar i, a més a més, en vint-i-quatre hores, 
respecte al sentit de l’expressió de la voluntat popular. 
 
Això és un greu error, ho dic amb tota sinceritat, i un missatge pervers i 
erroni, i crec que això també ho tenim que evitar. I si volem parlar dels temes, 
no es pot fer a l’últim minut, es fa o abans o a l’inici del partit, que és quan 
toca.  
 
Per tant, entenc el que diuen per part del Partit Popular però, si em permeten 
aquesta correcció, això sí que està dins de les previsions que té aquest 
Reglament Orgànic Municipal. 
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VOTACIÓ 
 
Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels assistents. 
 

Vots en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyors/es Maximiliano Palacios Palacios, Manuel 
Jesús Casado Ruiz, Luis García Ruiz, Elisabeth Morales Sánchez i Maria Isabel 
Pérez Espinosa. 
 

Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC-PM, senyors/es Antonio Balmón Arévalo, Victor 
Manuel Alcañiz Losa, Emilia Briones Matamales, Manuel Ceballos Morillo, Ana 
Pilar Fernández Masía, Sergio Fernández Mesa, Jordi García Guitart, Antonio 
Martínez Flor, Nelia Martínez Gallardo, Aurora Mendo Sánchez, José Manuel 
Parrado Cascajosa, Montserrat Pérez Lancho i Joana Piñero Romera. 
 
Grup Municipal d’ICV-EUiA-E,senyors/es Arnau Funes Romero, Anna 
Caminals Lecha, Elisa Corral Lozano i Sergio Gómez Márquez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor/a Jordi Rosell i Segura i Mònica Badia i 
Cortada. 
 
 
 
 
Quart.- Precs i preguntes 

Precs i preguntes. 
Tot seguit es produeixen les intervencions següents: 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Hi ha dues preguntes formulades pel Partit Popular a les que suposo li hauran 
donat resposta i un prec. 
 
Hi ha algun prec o alguna pregunta? 
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Senyor Jordi Rosell i Segura, Portaveu del Grup Municipal de CiU 
 
Deixi’m traslladar un prec a aquest Ple d’una part de la ciutadania de Cornellà 
que el proper 9 de novembre vol decidir el seu futur de la relació amb l’Estat 
Espanyol a través d’una consulta. 
 
Donat que van decidir no acceptar la nostra Moció que més de vuit-cents vint-
i-vuit municipis ja han debatut, deixin-me que avui en aquest Ple llegeixi 
aquesta Moció per així traslladar-la donada la importància. 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Perdó, és un Prec. Ho sento, no és la lectura d’un document. Estem parlant 
d’un prec municipal sobre un tema municipal. 
 
 
Senyor Jordi Rosell i Segura, Portaveu del Grup Municipal de CiU 
 
És per això que el que volem fer és traslladar un Prec. 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
No, doncs el Prec, no la lectura de la Moció, perquè això no és un Prec. 
 
 
Senyor Jordi Rosell i Segura, Portaveu del Grup Municipal de CiU 
 
Doncs el que demanem com a Grup Municipal, és que l’Equip de Govern 
mostri el suport a la convocatòria de la consulta del 9 de novembre d’aquest 
2014, per decidir lliurament el futur de Catalunya dins de l’exercici dels 
nostres drets democràtics. I prendre el compromís d’aquest Ajuntament amb 
la realització de la mateixa consulta, facilitant tots el recursos i les eines 
necessàries per fer-la possible, així com també fer una crida a la seva 
participació. 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
El Prec i ja està. Ja ho hem estès. 
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Senyor Jordi Rosell i Segura, Portaveu del Grup Municipal de CiU 
 
Llavors el segon Prec. 
 
 
Senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde 
 
Hi ha un segon Prec?, però que no sigui d’aquest mateix contingut perquè no 
ho acceptaré. Ho dic per no jugar i ser seriosos. 
 
Jo li respondré encara que sigui un Prec. Miri, el Prec evidència una cosa 
malauradament. Que vostè no ho té clar, no està convençut que aquesta 
convocatòria sigui legal perquè, que jo recordi, mai m’ha fet un Prec i mai s’ha 
fet un Prec en aquest Ajuntament dient: “Escolti, demà hi ha eleccions, demà 
passat hi ha referèndums, que l’Ajuntament col·labori.” Són legals, 
l’Ajuntament té que col·laborar, l’agradi o no l’agradi el sentit del referèndum 
o les eleccions. 
 
Per tant, el que vostè evidència és una cosa que, bé, em sap greu. Perquè li 
diré una cosa, si la consulta és legal aquest Prec sobra i aquesta intervenció 
d’aquest Alcalde també sobra, perquè jo estic aquí per complir la Llei. 
 
Per tant, si la consulta és legal, no es preocupi, farem com sempre en totes les 
eleccions i referèndums. Faltava més!. 
 
 
Senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup Municipal del PP  
 
Hem presentat dues preguntes que ja han sigut contestades, un prec i teníem 
un altre prec. Representants de l’església evangelista del carrer Filipines, 
número 7, de Cornellà ens han comunicat que han sol·licitat a l’Ajuntament la 
col·locació d’un cartel on s’indiqués la situació d’aquesta comunitat a la via 
pública. 
 
A dia d’avui no han rebut cap resposta, i el prec seria que per part del 
responsable de via pública es posi en contacte amb ells i, en la mesura del 
possible, s’atengui a aquesta petició. 
 
I per últim, no és un altre prec, seria agrair, en aquest cas al Tinent d’Alcalde 
de Medi Ambient, Manuel Ceballos, que ha tingut la deferència de contestar 
un prec igual que ara ha fet l’Alcalde amb Jordi, ens ha contestat un prec per 
escrit, encara que sé que no és costum però ho agraïm. Gràcies. 
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Per part de la senyora Isabel Pérez Espinosa regidora del Grup Municipal del 
PP, s’ha presentat el present prec que, una vegada traduït a la llengua 
catalana, resta com segueix: 
 
 
... 
 
El soterrament dels contenidors d’escombraries, cada vegada més practicat en 
municipis del nostre entorn, permet soterrar sota el nivell del sòl els diferents 
contenidors de residus i escombraries, en els quals es realitza l’abocament a través 
d’unes bústies de dimensions reduïdes, fixats a sobre de tapes-registre hermètiques 
amb obertura giratòria lateral amb frontisses. 
 
Aquest sistema, ja experimentat en altres llocs, presenta enormes avantatges sobre 
els tradicionals contenidors entre els quals cal destacar: 
 
Supressió de les males olors, que s’intensifiquen durant els mesos d’estiu perjudicant 
tant a veïns i veïnes com a comerciants i hostalers que veuen afectada la seva 
activitat per les molèsties i males olors que desprenen els contenidors. 
 
Reducció de sorolls en el tancament de les tapes de l’actual sistema i de l’abocament, 
que amb especial intensitat en el cas del vidre, provoca estrèpit en el seu depòsit i 
recollida. 
 
Important recuperació d’espai de la via públic i millora de la permeabilitat visual tant 
per a conductors com vianants. 
 
Faciliten la cura del medi ambient gràcies a la classificació dels residus (potser ajudi a 
incrementar la ràtio de tones reciclades a la ciutat). 
 
Evitarien les despeses de manteniment dels contenidors per vandalisme, 
especialment, grafitis, enganxada de cartels, ets ... 
 
Per tot l’exposat, el Grup Municipal del Partit Popular 
 

PREGA 
 
Únic.- Realitzar un estudi integral per a l’elaboració d’un Pla gradual que permeti el 
soterrament dels contenidors d’escombraries del municipi. 
 

... 
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Per part del senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup 
Municipal del PP, s’ha presentat la present pregunta que, una vegada 
traduïda a la llengua catalana, resta com segueix: 
 
... 
 
Arran de la informació apareguda a la premsa el passat divendres 15 d’agost sobre 
l’Associació Cultural Canábica HTC i en la qual s’assenyalava que per a l’Ajuntament 
de Barcelona, l’extinció de la llicència del local que utilitzaven com seu social fins la 
data, venia imposada perquè la sortida de vapors residuals del local anava per la 
façana i no pel sostre, incomplint la normativa. 
 
Aquesta mateixa notícia indicaven que aquesta Associació es mudava a altre local 
d’aquesta ciutat, en concret a un antic restaurant al barri de Gavarra. 
 
El president d’aquesta entitat, David Oriol Mora, afirmava en aquest article que 
“Aquest matí he anat a l’Ajuntament de Cornellà i ens confirmen que el local que hem 
escollit compleix els requisits”. 
 
En base a tot l’exposat interessa saber: 
 
Primer.- Quins són els requisits que se’ls exigeixen a aquest tipus d’associacions per a 
poder desenvolupar la seva activitat a la nostra ciutat? 
 
Segon.- Quines associacions cannàbiques, a data d’avui, estan registrades al nostre 
Ajuntament? 
 

... 
 
 
 
Per part del senyor Maximiliano Palacios Palacios, Portaveu del Grup 
Municipal del PP, s’ha presentat la present pregunta que, una vegada 
traduïda a la llengua catalana, resta com segueix: 
 
... 
 
Donada la informació apareguda a la revista Cornellà Informa d’aquest mateix mes, 
sobre una enquesta realitzada als/les ciutadans/es de la nostra ciutat sobre diferents 
qüestions i encarregada per aquest Ajuntament, interessa saber: 
 
Primer.- Quin motiu o motius han induït a aquest Ajuntament a realitzar i gastar diner 
públic en tal enquesta? 
 



 90

 
Segon.- Quin ha estat el cost final que ha ocasionat la realització d’aquesta enquesta? 
 
Tercer.- Quins criteris s’han seguit per a seleccionar a l’empresa contractada per a la 
realització de l’esmentada enquesta? 
 

... 
 
 
 
I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a indicació de la 
Presidència, quan són les vint hores i quaranta-cinc minuts, de la qual s’estén 
la present acta, que és signada per l’Alcalde-President, juntament amb mi, la 
Secretària General, que ho certifico. 
 
 


